
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Τζαβάρα, σελ. 1928
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γυµνάσιο Αλεξανδρούπολης, σελ. 1943
3. Ανακοινώνεται η κατάθεση από τον Υπουργό Οικονοµι-

κών κ. Γεώργιο Χουλιαράκη του κρατικού προϋπολογισµού
του 2017, σελ. 1903

4. Συλλυπητήρια αναφορά για το θάνατο του πρώην Προ-
έδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας Κωστή Στεφανόπουλου,
σελ. 1903, 1936

5. Ανακοινώνεται επιστολή του Προέδρου της Νέας Δηµο-
κρατίας κ Κυριάκου Μητσοτάκη, προς τον Πρόεδρο της Βου-
λής κ. Νικόλαο Βούτση, µε τη οποία γνωστοποιεί ότι σύµ-
φωνα µε το άρθρο 17 του Κανονισµού της Βουλής, Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας (κατά σει-
ρά) ορίζονται οι Βουλευτές Νικόλαος-Γεώργιος Δένδιας (Β’
Αθηνών), Κωνσταντίνος Τζαβάρας (Ν. Ηλείας) και Γιάννης Κε-
φαλογιάννης (Ν. Ρεθύµνου), σελ. 1926

6. Ανακοινώνεται επιστολή της κ. Αικατερίνης Μάρκου Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Νικόλαο Βούτση,  µε την οποία γνωστοποιεί ότι δεν ανήκει
πλέον στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού και παρα-
µένει ανεξάρτητη Βουλευτής, σελ. 1927

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1929, 1935, 1942, 1944

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ                                                                           
1.Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 385 έως 448 , σελ.

1904 – 1917                       
2.Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

1918 - 1925
3.Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την είσπραξη της συνδεδεµένης ενίσχυσης σε

ριζοπαραγωγούς της περιοχής στην Ανθήλη του Νοµού
Φθιώτιδας, σελ. 1929

ii. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων από τις
έντονες βροχοπτώσεις στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, σελ.
1930

iii. σχετικά µε την ανάγκη για λήψη συγκεκριµένων µέτρων
για την παράκτια αλιεία, σελ. 1932

iv. σχετικά µε τις καταστροφές στην αγροτική παραγωγή
από τις βροχοπτώσεις-χαλαζοπτώσεις-πληµµύρες στον νοµό
Τρικάλων, σελ. 1934

β) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

i. σχετικά µε τις ασφαλιστικές διευκολύνσεις επιχειρήσεων,
εργοδοτών ή ασφαλισµένων των Δήµων της Ιεράς Πόλεως
Μεσολογγίου και Ναυπακτίας λόγω των φυσικών καταστρο-
φών στις 21 και 22/10/2016, σελ. 1936

ii. σχετικά µε την υποχρεωτική ασφάλιση των µικρών δρα-
στηριοτήτων σε χωριά κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων, σελ.
1937

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά
µε τις κωλυσιεργίες στην έναρξη των εργασιών αποκατάστα-
σης του παλαιού Δικαστικού Μεγάρου  Άρτας, σελ. 1939

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων στους ερ-

γαζόµενους του Γενικού Νοσοκοµείου Βόλου που εκκρεµούν

από το 2014, σελ. 1940
ii. σχετικά µε την ολοκλήρωση των διαδικασιών για την

πρόσληψη µόνιµου προσωπικού στα νοσοκοµεία της χώρας,
σελ. 1942

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδηγία 2014/17/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 4ης
Φεβρουαρίου 2014 σχετικά µε τις συµβάσεις πίστωσης για
καταναλωτές για ακίνητα που προορίζονται για κατοικία και
την τροποποίηση της Οδηγίας 2008/48/ΕΚ και άλλες διατά-
ξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών», σελ. 1928

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εσωτερικών,

Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης, Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υγείας, Επικρατείας,
καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής  Άµυνας κατέ-
θεσαν στις 18/11/20016 σχέδιο νόµου: «Ενιαίο Σύστηµα Κι-
νητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση και την Τοπική Αυτοδιοί-
κηση, υποχρεώσεις των προσώπων που διορίζονται στις θέ-
σεις των άρθρων 6 και 8 του ν. 4369/2016, ασυµβίβαστα και
πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης συµφερόντων και
άλλες διατάξεις», σελ. 1928

β) Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-
τάθεσε τα παρακάτω σχέδια νόµων: «Για την κύρωση του
απολογισµού του κράτους οικονοµικού έτους 2015» και «Για
την κύρωση του ισολογισµού του κράτους του οικονοµικού
έτους 2015», σελ. 1936

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ.  1903 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ 

ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 1903 - 1945

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της κατάθεσης του κρατικού προϋπολογισµού:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1903
ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ Γ. , σελ. 1903

Β. Επί της συλλυπητήριας αναφοράς:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ.1936
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1903

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , σελ. 1929
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1929, 1935, 1942, 

1944

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’

Δευτέρα 21 Νοεµβρίου 2016



Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1929, 1930, 1931, 

1932, 1933, 1934,  
1935

ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1937, 1938, 1939, 
1942, 1943, 1944

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 1936, 1937
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1934, 1935
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 1940, 1941, 1942
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 1929, 1931
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1936, 1937, 1938, 

1939
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 1941, 1942, 1943, 

1944
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 1939, 1940
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 1939
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1932, 1933



Αθήνα, σήµερα στις 21 Νοεµβρίου 2016, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.05’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Υπουργός
Οικονοµικών κ. Γεώργιος Χουλιαράκης θα καταθέσει τον κρατικό
προϋπολογισµό του έτους 2017.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Χουλια-
ράκης έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την
ιδιαίτερη τιµή να καταθέσω στο Σώµα τον κρατικό προϋπολογι-
σµό του οικονοµικού έτους 2017 και τους προϋπολογισµούς ορι-
σµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών του οικονοµικού έτους
2017.

Κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω να οριστούν ηµεροµη-
νίες για τη συζήτηση στη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων καθώς και στην Ολοµέλεια της Βουλής.

Επίσης, καταθέτω τον τόµο που αναφέρεται στις φορολογικές
δαπάνες και τις εκθέσεις των γενικών διευθυντών φορολογίας
και φορολογικών ελέγχων τελωνείων και ειδικών φόρων κατανά-
λωσης, διοίκησης και δηµοσιονοµικών ελέγχων του Υπουργείου
Οικονοµικών, καθώς και τις δηλώσεις που προβλέπονται στο
άρθρο 8 του ν.2362/1995, όπως ισχύει.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Γεώργιος Χουλιαράκης καταθέτει στον Πρόεδρο της Βουλής µε
τη µορφή stick (ψηφιακό µέσο αποθήκευσης) τον γενικό προϋπο-
λογισµό του κράτους για το οικονοµικό έτος 2017 και τους προ-
ϋπολογισµούς ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών του
οικονοµικού έτους 2017.

Επίσης, καταθέτει τον τόµο που αναφέρεται στις φορολογικές
δαπάνες και τις εκθέσεις των γενικών διευθυντών φορολογίας
και φορολογικών ελέγχων τελωνείων και ειδικών φόρων κατανά-
λωσης, διοίκησης και δηµοσιονοµικών ελέγχων του Υπουργείου
οικονοµικών, καθώς και τις δηλώσεις που προβλέπονται στο

άρθρο 8 του ν.2362/1995, όπως ισχύει).
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σας ενηµε-

ρώσω ότι η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού στην αρ-
µόδια Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων θα ξεκινήσει
την Πέµπτη 24 Νοεµβρίου 2016 για τέσσερις συνεδριάσεις, µετά
από συνεννόηση µε το Προεδρείο της Επιτροπής.

Η συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής θα ξεκινήσει την
Τρίτη 6 Δεκεµβρίου του 2016, σύµφωνα µε το άρθρο 123, παρά-
γραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής και θα ολοκληρωθεί το
Σάββατο 10 Δεκεµβρίου του 2016 µε τη διεξαγωγή της ονοµα-
στικής ψηφοφορίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλη-
σπέρα σας.

Ξεκινώντας θα ήθελα να πω δυο λόγια για τον εκλιπόντα πρώ-
ην Πρόεδρο της Δηµοκρατίας Κωστή Στεφανόπουλο, πιστεύον-
τας ότι εκφράζω την κοινή συγκίνηση όλων µας για την απώλεια
του πρώην Προέδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Θα ήθελα εκ µέρους του Προεδρείου της Βουλής να κατα-
γράψω τον σεβασµό και την αγάπη µου γι’ αυτόν τον Έλληνα ευ-
πατρίδη που υπηρέτησε υποδειγµατικά τον δηµόσιο βίο, που
τίµησε το αξίωµα του Προέδρου της Δηµοκρατίας µε παρρησία
και θάρρος, έχοντας στο επίκεντρο πάντα τα αισθήµατα του ελ-
ληνικού λαού. Το ήθος, η απλότητα και η αξιοπρέπειά του ήταν
εκείνες οι ιδιότητες που τον κατέστησαν αγαπητό και σεβαστό
σε όλους.

Αιωνία η µνήµη του. Θερµά συλλυπητήρια στην οικογένειά
του.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Οδυσσέα Κωνσταν-
τινόπουλο, Βουλευτή Αρκαδίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’

Δευτέρα 21 Νοεµβρίου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1905



1906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1907



1908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1909



1910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1911



1912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1913



1914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1915



1916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1917



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1919



1920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1921



1922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1923



1924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1925



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επί-
καιρων ερωτήσεων, θα ήθελα να κάνω µερικές ανακοινώσεις
προς το Σώµα.

Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
γνωστοποιεί ότι σύµφωνα µε το άρθρο 17 του Κανονισµού της

Βουλής, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας
(κατά σειρά) ορίζονται οι Βουλευτές Νικόλαος - Γεώργιος Δέν-
διας (Β’ Αθηνών), Κωνσταντίνος Τζαβάρας (Ν. Ηλείας) και Γιάν-
νης Κεφαλογιάννης (Ν. Ρεθύµνου)

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 

1926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1927

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επίσης,
η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. Αικατερίνη Μάρκου µε επιστολή
της γνωστοποιεί εγγράφως ότι δεν ανήκει πλέον στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του Ποταµιού και παραµένει Ανεξάρτητη Βουλευ-

τής.
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:



1928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επίσης,
η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Εναρ-
µόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδηγία 2014/17/ΕΕ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 4ης Φεβρουαρίου
2014 σχετικά µε τις συµβάσεις πίστωσης για καταναλωτές για
ακίνητα που προορίζονται για κατοικία και την τροποποίηση της
Οδηγίας 2008/48/ΕΚ και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Οικονοµικών».

Επίσης, οι Υπουργοί Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εσωτερι-
κών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Οικονοµικών, Υγείας, Επικρατείας, καθώς και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κατέθεσαν στις 18-11-20016

σχέδιο νόµου: «Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας στη Δηµόσια Διοί-
κηση και την Τοπική Αυτοδιοίκηση, υποχρεώσεις των προσώπων
που διορίζονται στις θέσεις των άρθρων 6 και 8 του ν.4369/2016,
ασυµβίβαστα και πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης συµ-
φερόντων και άλλες διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον.

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, ο Βουλευτής Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-

σταντίνος Τζαβάρας ζητεί να εγκριθεί η απουσία του από τις ερ-
γασίες της Βουλής από τις 5 Δεκεµβρίου 2016 έως τις 9
Δεκεµβρίου 2016 λόγω µεταβάσεώς του στο εξωτερικό και δη
στην Αγγλία. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σήµερα θα συζητηθούν εννέα επίκαιρες ερωτήσεις. Έχει στεί-
λει σχετική ανακοίνωση η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης.
Οι λόγοι, για τους οποίους δεν θα συζητηθούν οι υπόλοιπες επί-
καιρες ερωτήσεις, είναι ανειληµµένες υποχρεώσεις, απουσία στο
εξωτερικό, φόρτος εργασίας και ζητούµε την κατανόησή σας.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε, κύριε Κωνσταντινόπουλε; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή ο κ. Τσακαλώ-
τος, εάν κάνουµε ερώτηση, έρχεται µετά από τρεις µήνες, έµαθα
σήµερα -και θα ήθελα να το δούµε αυτό εάν ισχύει- ότι θα έρθει
την Πέµπτη να απαντήσει σε όλες τις ερωτήσεις µας. Ισχύει
αυτό; Και χαίροµαι πάρα πολύ που είστε στο Προεδρείο, γιατί
δεν είστε µόνο Αντιπρόεδρος της Βουλής, αλλά είστε και στους
πενήντα τρεις και καταλαβαίνω ότι θα διευκολύνετε το έργο µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τις «πε-
ρικοκλάδες» δεν κατάλαβα τι τις θέλετε! 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Για καλό το είπα. Δεν το
είπα για κακό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλό
σε ποιον; Ποιον αφορά αυτό; Εν πάση περιπτώσει, πράγµατι θα
έρθει να απαντήσει. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ. 
Στη σηµερινή συζήτηση πρώτος θα απαντήσει ο Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου. 
Προχωρούµε, λοιπόν, στην τέταρτη µε αριθµό 220/15-11-2016

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μω-
ραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την είσπραξη της συνδεδεµένης ενίσχυσης σε ριζο-
παραγωγούς της περιοχής στην Ανθήλη του Νοµού Φθιώτιδας.

Κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ανησυχία και αγανάκτηση επικρατεί σε παρα-

γωγούς ρυζιού της Ανθήλης του Νοµού Φθιώτιδας, γιατί µε βάση
τον νέο κανονισµό της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής οι καλλιερ-
γητές ρυζιού εισπράττουν τη συνδεδεµένη ενίσχυση στο προϊόν
σύµφωνα µε την κατανοµή που κάνει το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και µε βάση την καλλιεργηθείσα έκθεση
του προϊόντος. 

Για την περίοδο 2015-2016 µέρος των ριζοπαραγωγών της Αν-
θήλης δεν πήρε τη συνδεδεµένη ενίσχυση, όχι βέβαια µε δική
του ευθύνη. Γι’ αυτούς τους παραγωγούς -και για άλλους που
θα πω στη δευτερολογία µου που υπάρχουν σε όλη τη χώρα-
υπήρξε πρόβληµα, γιατί κάποιοι έµποροι παρουσίασαν µε καθυ-
στέρηση τα τιµολόγια αγοράς και όταν είχε κλείσει το σύστηµα
µηχανογράφησης του Υπουργείου, µε αποτέλεσµα να µη φαίνον-
ται δικαιούχοι της συνδεδεµένης ενίσχυσης αυτοί οι παραγωγοί. 

Κύριε Υπουργέ, ζητάµε να αρθεί αυτή η αδικία σε βάρος αυτών
των παραγωγών και οι συγκεκριµένοι παραγωγοί µε δική σας πα-
ρέµβαση να ενταχθούν έστω και καθυστερηµένα στο καθεστώς
της συνδεδεµένης ενίσχυσης, γιατί πραγµατικά γι’ αυτούς είναι
ζήτηµα επιβίωσης αυτά τα χρήµατα. 

Εάν αυτό δεν είναι δυνατόν να γίνει, κύριε Υπουργέ, ζητάµε
στη νέα καλλιεργητική περίοδο του 2016 - 2017 κατ’ εξαίρεση
αυτοί οι παραγωγοί να µπουν και για την περίοδο 2015 - 2016.
Επίσης, κύριε Υπουργέ, οι συγκεκριµένοι παραγωγοί –το γνωρί-
ζετε πολύ καλά- αντιµετωπίζουν και ένα άλλο σοβαρό πρόβληµα.
Σαν να µην έφτανε που χάνουν τη συνδεδεµένη ενίσχυση, έχουν
ένα επιπρόσθετο πρόβληµα σε ό,τι αφορά το κάψιµο της καλα-
µιάς του ρυζιού, για να συνεχίσουν την παραγωγική διαδικασία
για την επόµενη χρονιά. Και αυτό γίνεται, επειδή η συγκεκριµένη
περιοχή είναι ενταγµένη στο πρόγραµµα «NATURA» και απαγο-

ρεύεται η καύση της καλαµιάς. Ζητάµε λύση και γι’ αυτό το θέµα.
Θα πούµε ότι υπάρχει πραγµατικά τρόπος να λυθεί και το πρό-
βληµα αυτό. 

Ζητάµε, κύριε Υπουργέ, να δώσετε σήµερα συγκεκριµένες
απαντήσεις γι’ αυτούς τους παραγωγούς, που αντιµετωπίζουν
αυτό το σοβαρό πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, όπως και εσείς σωστά είπατε,
οι συνδεδεµένες ενισχύσεις προέρχονται από κοινοτικούς πό-
ρους και η κατανοµή τους διέπεται από συγκεκριµένους κοινοτι-
κούς κανονισµούς. 

Δικαιούχοι της συνδεδεµένης ενίσχυσης ρυζιού για το έτος
2015 είναι αγρότες που καλλιεργούσαν ρύζι σε επιλέξιµες εκτά-
σεις υπό τον όρο ότι παραδίδουν µια συγκεκριµένη ποσότητα
ρυζιού σε αγοραστές δηµητριακών, µύλους και συνεταιρισµούς
αγροτών το αργότερο µέχρι 28-2-2016. Αυτό έλεγε η συγκεκρι-
µένη απόφαση. Όµως, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όπως αυτές
καθορίζονται από εθνικές και κοινοτικές διατάξεις, είναι δυνατόν
να τροποποιηθεί η ηµεροµηνία υλοποίησης της συγκεκριµένης
κατανοµής.

Κάτι τέτοιο έγινε µε δεδοµένο ότι το 2015 είχαµε εκτεταµένες
πληµµύρες -της προηγούµενης χρονιάς- σε πολλές περιοχές,
που προκάλεσαν την επιµήκυνση της διάρκειας της καλλιεργη-
τικής περιόδου και επηρέασαν κατ’ επέκταση την εµπορική πε-
ρίοδο. 

Δεύτερον, παρατηρήθηκε µια µείωση των φορέων παράδοσης,
διαχείρισης και εµπορίας του συγκεκριµένου προϊόντος λόγω οι-
κονοµικής κρίσης. Η δυνατότητα που είχαµε ήταν να δώσουµε
µια παράταση µέχρι τις 28-3-2016. 

Τι συνέβη, τελικά, σε όλη την επικράτεια στην κατανοµή των
συνδεδεµένων ενισχύσεων του ρυζιού για το 2015; Υπέβαλαν αί-
τηση έξι χιλιάδες τριακόσιοι εξήντα πέντε γεωργοί, εκ των
οποίων τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι εξήντα οκτώ παρέδωσαν
ποσότητα προϊόντος. Την προϋπόθεση της ελάχιστης παράδο-
σης προϊόντος, δηλαδή τετρακόσια κιλά ανά στρέµµα, πληρού-
σαν τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιοι τρεις γεωργοί. 

Με τα δεδοµένα, λοιπόν, αυτά, του αριθµού των αγροτών που
ήταν δικαιούχοι της ενίσχυσης µε βάση τις ηµεροµηνίες και όλες
τις προϋποθέσεις και, βεβαίως, την προσπάθεια να απορροφηθεί
όλο το ποσό που αντιστοιχούσε σε εθνικό πλαφόν ενίσχυσης του
ρυζιού, που ανερχόταν στα 8 εκατοµµύρια, έγινε η κατανοµή για
να εξαντληθεί όλο το ποσό, για να µην απολεσθούν ποσά -όπως
αντιλαµβάνεστε όλοι- που αφορούσαν τις συνδεδεµένες ενισχύ-
σεις. 

Γνωρίζουµε ότι υπήρξαν γεωργοί οι οποίοι δεν καταχωρίσθη-
καν από φορείς οριζοµύλων, εµπόρους, για τις παραδόσεις τους.
Όµως, δεν υπάρχει πλέον δυνατότητα κάλυψής τους από κοινο-
τικούς πόρους, ούτε βεβαίως από κρατικούς πόρους, δεδοµένης
της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας που ακολουθεί αυτή την ώρα η
χώρα µας.

Μου επιτρέπετε, όµως, να σηµειώσω ότι ειδικά για την Περι-
φερειακή Ενότητα Φθιώτιδας υπήρξαν συγκεκριµένοι παραγωγοί
από την ευρύτερη περιοχή οι οποίοι πήραν ενισχύσεις. Εκατόν
είκοσι τρεις δικαιούχοι από την περιοχή πήραν 152.000 ευρώ. 

Για το 2016 θα σας πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Μωραΐτη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα πάντως

δεν είναι αυτό που είπατε, ότι, δηλαδή, δεν έπιασαν το πλαφόν
των τρεχουσών κιλών ανά στρέµµα. Το πρόβληµα είναι ότι συγ-
κεκριµένος έµπορας δεν δήλωσε τις ποσότητες που παρέδωσαν
αυτοί οι παραγωγοί. Γι’ αυτό λέµε ότι δεν είναι δική τους ευθύνη
και είναι τεράστια αδικία. 

Εξάλλου, κύριε Υπουργέ, αυτό δεν συµβαίνει µόνο στην Αν-
θήλη. Συµβαίνει σε όλη τη χώρα. Υπάρχουν δεκάδες παραγωγοί
στην Αιτωλοακαρνανία, στη Θεσσαλονίκη, στις Σέρρες, στην Κα-
βάλα, που έχουν ακριβώς το ίδιο πρόβληµα, δεν πήραν, δηλαδή,
συνδεδεµένη επιδότηση. Ακριβώς, λοιπόν, επειδή κάποιες βιο-
µηχανίες ή κάποιοι έµποροι δεν έκαναν εγγραφή έγκαιρα στον
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ΟΠΕΚΕΠΕ για να γίνουν φορέας συγκέντρωσης, αυτό είχε ως
αποτέλεσµα να παρουσιάζονται αυτά τα τεράστια προβλήµατα.
Και ισχυρίζονται -βέβαια εµείς δεν πιστεύουµε ότι είναι αλήθεια-
ότι δεν υπήρχε σχετική ανακοίνωση και δεν είχαν ενηµερωθεί.
Όµως, το αποτέλεσµα είναι ένα. Τη ζηµιά την έχουν πάθει οι συγ-
κεκριµένοι παραγωγοί. 

Τώρα, κύριε Υπουργέ, εµείς λέµε ότι πρέπει να αρθεί αυτή η
αδικία. Κατά τη γνώµη µας δεν ισχύουν όλα αυτά που είπατε, ότι
οι συγκεκριµένοι καλλιεργητές δεν έπιασαν το πλαφόν. Απλώς ο
έµπορας αυτός -δεν ξέρω για ποιους λόγους- δεν δήλωσε αυτή
την παραγωγή. 

Αναφέρθηκα, κύριε Υπουργέ, και σε ένα µεγάλο πρόβληµα, το
οποίο σας ανέφερα κατ’ ιδίαν, στα Καµµένα Βούρλα, όπου συµ-
µετείχατε στη σύσκεψη της τοπικής Ένωσης Δήµων και Κοινο-
τήτων. Πρόκειται για το κάψιµο της καλαµιάς. Είναι πάρα πολύ
σοβαρό πρόβληµα µε την εξής έννοια: Γνωρίζετε ότι δεν πρέπει
αυτή η καλαµιά να ενσωµατωθεί το χωράφι, γιατί θα είναι δύ-
σκολη η καλλιέργεια της επόµενης χρονιάς. Υπάρχει εδώ κανο-
νισµός και υπάρχει και υπουργική απόφαση, η 1791/74062, την
οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά, που λέει καθαρά στο άρθρο
4, παράγραφος 4, ότι µπορεί κατ’ εξαίρεση να υπάρχει η καύση
της καλαµιάς σε εξαιρετικές περιπτώσεις για τις περιοχές
«NATURA», όπου θα υπάρχει η σύµφωνη γνώµη και η άδεια της
οικείας Διεύθυνσης Αγροτικής και Κτηνιατρικής Ανάπτυξης κα-
θώς και της Δασικής και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας της πε-
ριοχής. 

Εποµένως και για το δεύτερο αίτηµα των παραγωγών, στο
οποίο δεν απαντήσατε όταν σας συνάντησαν, θέλουµε συγκεκρι-
µένη απάντηση.

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ και
σε ένα πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα -και θα ζητήσω την ανοχή
σας, κυρία Πρόεδρε- που δεν σχετίζεται, βέβαια, µε την ερώ-
τηση. Σας µεταφέρω την αγωνία και την οργή χιλιάδων φτωχο-
µεσαίων κτηνοτρόφων που πετσοκόψατε, κύριε Υπουργέ, τις
εξισωτικές αποζηµιώσεις. Σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
σάς το είχαµε πει όταν ήταν η συνάντηση µε τον Επίτροπο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και µας ειρωνευτήκατε. Μας είπατε ότι δεν
υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. Σας είπαµε ότι θα πετσοκοφτούν οι εξι-
σωτικές αποζηµιώσεις, γιατί θα µοιράσετε λίγα παραπάνω χρή-
µατα σε τριπλάσιους παραγωγούς. 

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, οι εξισωτικές αποζηµιώσεις δίνονται
συγκεκριµένα σε ορεινές, ηµιορεινές περιοχές και έχουν στόχο
να εξισώσουν το εισόδηµα, αυτό το µειονέκτηµα που έχουν συγ-
κριτικά µε άλλους κτηνοτρόφους σε όλη τη χώρα.

Έγιναν περικοπές, κύριε Αποστόλου, από 30% έως 70% στα
χρήµατα που έπαιρναν την προηγούµενη χρονιά. Ξέρετε, αυτά
τα χρήµατα ήταν απαραίτητα γι’ αυτόν τον κόσµο για την προ-
µήθεια ζωοτροφών. Και µιλάµε για ορεινές περιοχές όπου η πο-
λιτική σας, µαζί µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τους
οδηγεί στο βίαιο ξεκλήρισµα. Το πρόβληµα είναι πάρα πολύ σο-
βαρό. 

Βέβαια, εµείς δεν θεωρούµε ότι αυτές οι αποζηµιώσεις θα έλυ-
ναν το πρόβληµα. Ήταν, όµως, µια ανάσα για τους συγκεκριµέ-
νους παραγωγούς. Μαζί, λοιπόν, µε τη συνδεδεµένη ενίσχυση
στο αιγοπρόβειο κρέας, που βάλατε και τότε το πλαφόν -σας εί-
χαµε κάνει και τότε επίκαιρη ερώτηση- τα εκατόν είκοσι κιλά, µαζί
µε τις τιµές στα αµνοερίφια, που κατρακυλάνε αυτή τη στιγµή,
οδηγείτε αυτόν τον κόσµο στο βίαιο ξεκλήρισµα και τους δίνετε
τη χαριστική βολή στην εκτατική κτηνοτροφία. 

Βέβαια, έχετε καθαρό στόχο και εσείς και η Ευρωπαϊκή Ένωση
να υπάρχει συγκέντρωση και της κτηνοτροφικής παραγωγής σε
λίγα χέρια, σε σταβλισµένες εγκαταστάσεις, σε επιχειρηµατικής
µορφής τέτοιες εγκαταστάσεις.

Εµείς λέµε καθαρά ότι πρέπει να αρθεί αυτή η αδικία σε αυτό
τον κόσµο, διαφορετικά η γνώµη µας είναι ότι οι φωχοµεσαίοι
κτηνοτρόφοι αυτών των περιοχών έχουν έναν δρόµο µπροστά:
τον δρόµο του αγώνα για να ανατρέψουν αυτή την πολιτική που
τους ξεκληρίζει.

Κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε για το ζήτηµα της εξισωτικής,
γιατί θα το βρείτε µπροστά σας. Ετοιµάζονται για κινητοποιήσεις
οι κτηνοτρόφοι και έχουν απόλυτα δίκαιο, διότι αυτή τη στιγµή

βρίσκονται σε βίαιο ξεκλήρισµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Μωραΐτης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, µετατρέπετε την κοινοβου-
λευτική επίκαιρη ερώτηση σε επερώτηση. Δεν έχω κανένα πρό-
βληµα, αν µου το επιτρέπει και το Προεδρείο της Βουλής, να
µιλήσουµε όση ώρα θέλετε.

Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ένα πράγµα: Πρόκειται για κοινοτι-
κούς πόρους. Εσείς λέτε ότι χρειάζεται περισσότερους ο αγρο-
τικός χώρος. Δεν διαφωνούµε. Όµως, το θέµα είναι ότι έχουµε
συγκεκριµένους κοινοτικούς πόρους, τους οποίους διαχειριζό-
µαστε. Όσον αφορά, λοιπόν, αυτούς τους πόρους, µέσα και από
τη διαδικασία των συνδεδεµένων ενισχύσεων, η οποία είναι µια
διαδικασία που, τουλάχιστον από τη δική µας πλευρά, την απο-
δεχόµαστε, διότι µας δίνει τη δυνατότητα να στηρίξουµε συγκε-
κριµένες πολιτικές δίνοντας πόρους ιδιαίτερους, όπως είναι η
συνδεδεµένη ενίσχυση, τα ποσά είναι συγκεκριµένα και αυτά
πρέπει να απορροφηθούν.

Άρα, βάζοντας αυτές τις προϋποθέσεις και από πλευράς πο-
σοτήτων και από πλευράς χρόνου, αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά
πρέπει να ολοκληρώνονται. Και ο στόχος µας είναι να µη χά-
σουµε ούτε ένα ευρώ, όπως συνέβη στην προκειµένη περίπτωση.
Και, βέβαια, µη µου πείτε ότι δεν ήξεραν αγρότες, οι παραγωγοί,
οι ορυζοπαραγωγοί, γιατί σας ανέφερα και παραδείγµατα από
τη συγκεκριµένη περιφερειακή ενότητα. 

Δεν λέω, βέβαια, ότι δεν πνίγονται από το δίκιο τους. Όµως,
υπάρχουν προϋποθέσεις τις οποίες δεν µπορούµε να ξεπερά-
σουµε, διότι αν τις ξεπεράσουµε, αρχίζουν οι έλεγχοι και µπαί-
νουµε σε άλλες διαδικασίες τις οποίες τροµάξαµε το 2015 και
2016 να αποφύγουµε, δηλαδή µιλάµε για τα πρόστιµα και τους
καταλογισµούς.

Θα αναφερθώ τώρα στο κοµµάτι που θέσατε και που αφορά
το κάψιµο των καλαµιών. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν είναι
µια απλή διαδικασία. Έχει τους κινδύνους της και όπως αντιλαµ-
βάνεστε δεν µπορεί κάθε φορά να µεταφέρουµε ηµεροµηνίες και
να περιµένουµε, είναι οι καιρικές συνθήκες αυτές που µας επι-
τρέπουν, δεν είναι αυτές. Υπάρχει µια ορισµένη, συγκεκριµένη
ηµεροµηνία, την οποία πρέπει όλοι να τηρούµε για να αποφεύ-
γονται τα χειρότερα. Δεν µπορώ να σας πω τίποτα άλλο.

Τώρα, όσον αφορά τις εξισωτικές αποζηµιώσεις, είναι ένα θέ-
µα που όντως έχει προκαλέσει αντιδράσεις. Θα πρέπει, όµως, να
επαναλάβω ένα πράγµα. Το ποσό είναι συγκεκριµένο. Δεν υπάρ-
χει περίπτωση να χαθεί ούτε ένα ευρώ. Θα πάει στους αγρότες,
θα πάει στους κτηνοτρόφους, θα πάει στους κατοίκους περιοχών
που έχουν ανάγκη. 

Από εκεί και πέρα, είναι ένα ζήτηµα που αυτή την περίοδο προ-
σπαθούµε, όσο το δυνατόν, µέσα από µια διαδικασία επανεξέτα-
σης, να έρθουµε κυρίως σε µία στόχευση για το ποιους θέλουµε
να στηρίξουµε. Διότι πρέπει να ξέρετε ότι ιδιαίτερα µε τις συν-
δεδεµένες ενισχύσεις, τη χρονιά που µας έρχεται, έχουµε αυξή-
σεις µέχρι επιπέδου διπλασιασµού των συνδεδεµένων ενισχύ-
σεων, ιδιαίτερα για την αιγοπροβατοτροφία, για την κτηνοτρο-
φία.

Έχουµε συνδεδεµένες ενισχύσεις στις ζωοτροφές. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι χρειάζεται η παρέµβαση, ειδικά στο κόστος ζωοτρο-
φών, που για την κτηνοτροφία µας είναι ένα από τα πιο βασικά
προβλήµατα και ζητήµατα που πρέπει να λύσουµε. 

Άρα να είστε σίγουρος ότι διαχειριζόµαστε τους συγκεκριµέ-
νους πόρους όσο το δυνατόν προς την κατεύθυνση των πολιτι-
κών που θέλουµε να υπηρετήσουµε. Κι αυτές δεν είναι άλλες από
τη στήριξη της κοινωνικής συνοχής της υπαίθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι ίδιοι
πρωταγωνιστές και στην επόµενη ερώτηση. 

Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 164/1-11-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς
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τους Υπουργούς Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων από τις
έντονες βροχοπτώσεις στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. 

Κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Θα τηρηθεί
απόλυτα ο χρόνος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για τις εξισωτικές δεν
απαντήσατε. Δεν τις παίρνουν οι κτηνοτρόφοι. Οι κτηνοτρόφοι
από 7.000 παίρνουν 2.500 ευρώ και από 4.000 παίρνουν 1.200
ευρώ. Σας άκουσαν οι κτηνοτρόφοι.

Τώρα σε ό,τι αφορά τις πληµµύρες στην Αιτωλοακαρνανία: Αν
και πέρασε ένας µήνας από τις έντονες βροχοπτώσεις που έπλη-
ξαν τον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας και ιδιαίτερα την ευρύτερη πε-
ριοχή του Μεσολογγίου και της Ναυπάκτου, δεν έγινε σχεδόν
τίποτα. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, µετά από δύο µέρες πήγατε στην πε-
ριοχή κι εκεί τους είπατε ότι όλα πάνε καλά, θα αρχίσουν άµεσα
οι καταγραφές, θα υπάρξουν αποζηµιώσεις. Και αν και πέρασε
ένας µήνας, όπως σας είπα -γιατί οι πληµµύρες έγιναν στις 21
και 22 Οκτώβρη- δεν έγινε απολύτως τίποτα. Φωτογραφήθηκαν
από κάποια συνεργεία στην αρχή, έκαναν κάποιες καταγραφές
αλλά στην ουσία δεν έγινε τίποτα.

Και ο κ. Σκουρλέτης -που και σε αυτόν απευθύνονταν η ερώ-
τηση- απάντησε την Παρασκευή σε άλλον Βουλευτή του νοµού
ότι υπάρχει πακτωλός χρηµάτων που πηγαίνει στους πληγέντες
του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας και ιδιαίτερα στο Μεσολόγγι. 

Δεν πήγε ούτε ένα ευρώ, κύριε Αποστόλου. Και απαντήστε ότι
λέµε ψέµατα. Μόνο 70.000 πήγαν στον Δήµο του Μεσολογγίου,
παρ’ ότι οι ζηµιές είναι τεράστιες, οι καταστροφές είναι τερά-
στιες, και στην αγροτική παραγωγή και σε ό,τι αφορά οικο-
σκευές, επαγγελµατικές στέγες κ.λπ.. 

Άρχισαν, δειλά, κάποιες καταγραφές ζηµιών. Ιδιαίτερα στον
ΕΛΓΑ πάνε µε ρυθµούς χελώνας. Και πώς είναι δυνατόν να αν-
ταποκριθούν, όταν στον νοµό υπάρχουν µόνο πέντε υπάλληλοι
του ΕΛΓΑ; Γιατί, όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, οι µόνιµοι εργα-
ζόµενοι στον ΕΛΓΑ είναι σε στάση εργασίας εξαιτίας της µείωσης
των εκτός έδρας οδοιπορικών. Έτσι, δεν πρόκειται να προχωρή-
σουν οι καταγραφές.  

Επίσης, το µεγάλο πρόβληµα υπάρχει στην επαγγελµατική
στέγη, αλλά και σε άλλες καταστροφές που έγιναν και δεν πήραν
ένα ευρώ. Και πανηγύριζε -θα τα πούµε και στη δευτερολογία-
και ο τοπικός ΣΥΡΙΖΑ ότι αναστείλατε -λέει- τις πληρωµές σε
χρέη προς το δηµόσιο και στους δήµους. Το κάνατε και αλλού.
Το κάνατε και στην Πελοπόννησο, στο κάνατε στον σεισµό της
Λευκάδας και τώρα τα ζητάτε µαζεµένα. Αυτός ο κόσµος αυτή
τη στιγµή είναι σε εξαθλίωση κι εσείς του ζητάτε µαζεµένα αυτά
τα χρήµατα. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή επισκεφθήκατε εσείς προσωπικά την
περιοχή, ζητάµε συγκεκριµένες απαντήσεις, γιατί εµείς ξέρουµε
ότι ο ΕΛΓΑ δεν καλύπτει και θα πω ποιες ασθένειες δεν καλύπτει.
Θα τους πάτε στα ΠΣΕΑ που είναι η «Δευτέρα παρουσία», που
είναι µια χρονοβόρα διαδικασία, που έχουµε περιπτώσεις σε άλ-
λους νοµούς της χώρας που περιµένουν εδώ και τρία και τέσ-
σερα χρόνια. 

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, συγκεκριµένη απάντηση για τους
πληγέντες στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ στον χρόνο σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, όπως κι εσείς είπατε, πραγ-
µατικά, λίγες ηµέρες µετά τις συγκεκριµένες καταστροφικές
πληµµύρες επισκέφθηκα την περιοχή, όλες τις πληγείσες περιο-
χές. 

Συναντηθήκαµε µε φορείς, µε τον περιφερειάρχη, µε Βουλευ-
τές, µε δηµάρχους και, πραγµατικά, προσπαθήσαµε µε την
επαφή, να τους δηµιουργήσουµε την πεποίθηση ότι είµαστε κο-
ντά τους, όσο µας επιτρέπουν οι δηµοσιονοµικές δυνατότητες
και, βεβαίως, µε πλήρη κάλυψη -θα έλεγα- αυτών των ζηµιών που
καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ, να ικανοποιήσουµε τις ανάγκες τους
όσο γίνεται γρηγορότερα. 

Όντως υπάρχει ένα προβλήµατα -το αναφέρατε- αυτό που
αφορά τους εκτιµητές που απέχουν από το έργο τους. Από την

πλευρά µας –το τονίζουµε- καταβάλλουµε µεγάλη προσπάθεια
για την επιτάχυνση των διαδικασιών εκτίµησης των συγκεκριµέ-
νων ζηµιών. Βεβαίως δεν µπορώ να δεσµευθώ όσον αφορά την
άµεση επίλυση του προβλήµατος της χιλιοµετρικής αποζηµίω-
σης των εκτιµητών. Τονίζω για µια ακόµα φορά το δίκαιο του αι-
τήµατός τους. Όµως οι αγρότες θα αποζηµιωθούν. Πέραν των
µαρτύρων που υπάρχουν, θα χρησιµοποιήσουµε στοιχεία παρα-
γωγής των παρελθόντων χρόνων, που σηµαίνει ότι δεν θα χάσει
ούτε 1 ευρώ ο αγρότης που δικαιούται αντίστοιχα από την ασφά-
λισή του στον ΕΛΓΑ. 

Έχουν διενεργηθεί οι απαραίτητες επισηµάνσεις από τις υπη-
ρεσίες του ΕΛΓΑ, έγιναν οι αναγγελίες και υποβλήθηκαν περίπου
επτακόσιες δηλώσεις. Βεβαίως το έργο των εκτιµήσεων βρίσκε-
ται σε εξέλιξη, όπως σας είπα, µε τα γνωστά προβλήµατα του. 

Ζηµιές είχαµε σε ζωικό κεφάλαιο. Σε προβατοειδή είχαµε µια
δήλωση και σε µελισσοσµήνη τέσσερις δηλώσεις, όπου το έργο
των εκτιµητών έχει ολοκληρωθεί. Από αυτές οι εκτιµήσεις και τα
πορίσµατα, που εµείς µέσα από τη διαδικασία προσέγγισης -που
σας είπα προηγούµενα- θα βγάλουµε, θα αποζηµιώσουµε τους
αγρότες µέσα από την κάλυψη που υπάρχει από τη συγκεκριµένη
ασφάλιση. 

Όµως, όπως κι εσείς γνωρίζετε, σηµειώθηκαν ζηµιές και στο
δίκτυο και σε αποθηκευµένα προϊόντα, οι καταγραφές των
οποίων έχουν ολοκληρωθεί. Για τις ζηµιές που δεν καλύπτονται
από το ασφάλιστρο του ΕΛΓΑ, θα δηµιουργηθεί ένας φάκελος
και θα ενταχθούν στα γνωστά ΠΣΕΑ, τις κρατικές ενισχύσεις. Βε-
βαίως αφού υποβληθεί ο σχετικός φάκελος στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για να εγκριθεί, µετά µέσα από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό, από δαπάνες, δηλαδή, που θα εγκριθούν από το Γενικό
Λογιστήριο, θα καταβληθούν αντίστοιχα. 

Επειδή όντως υπήρχε µια καθυστέρηση σε αυτή τη διαδικασία,
λόγω του διπλού ελέγχου, ήδη δεν χρειάζεται ο διπλός έλεγχος.
Αυτό που κατορθώνουµε όσο περνάει ο καιρός, είναι να συντο-
µεύουµε όσο γίνεται τον χρόνο πληρωµής των συγκεκριµένων
ΠΣΕΑ. Απλώς να σας πω ότι ήδη για το πρώτο τρίµηνο του 2016,
θα πληρώσουµε τέλος του 2016, όταν αντίστοιχα προηγούµενες
χρονιές οι πληρωµές γίνονταν µε καθυστέρηση ενάµιση έως δύο
χρόνων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όσον αφορά αυτά που είπατε, τα οποία αναφέρονται σε αρ-
µοδιότητες άλλων Υπουργείων, έχω να σας πω ότι τα ξέρουν οι
ήµαρχοι της περιοχής. Κηρύχθηκαν οι συγκεκριµένες περιοχές
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και όλες οι διαδικασίες που
προβλέπονται µετά την κήρυξη των συγκεκριµένων περιοχών σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης, βεβαίως και θα υλοποιηθούν.
Αρκεί και οι φορείς της περιοχής και οι ίδιοι οι αγρότες να κινή-
σουν τις σχετικές διαδικασίες. 

Για τα υπόλοιπα θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µετά την απάντησή

σας οι πληγέντες στην περιοχή πρέπει να ανησυχούν περισσό-
τερο. Πιστεύουµε ότι αυτή η ανησυχία θα µετατραπεί σε οργή,
γιατί επί της ουσίας δεν απαντήσατε. Βέβαια είπα ότι η ερώτηση
απευθυνόταν και στο Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί έχουµε τερά-
στιες ζηµιές. 

Εδώ πρέπει να τονίσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι η παντελής έλ-
λειψη µέτρων αντιπληµµυρικής προστασίας και θωράκισης στην
πόλη του Μεσολογγίου είναι τεράστια ευθύνη της Κυβέρνησης. 

Βεβαίως το ξέρετε καλά το παραµύθι κι εσείς και οι προηγού-
µενοι. Είπε ο κ. Σκουρλέτης για ακραία καιρικά φαινόµενα. Όχι,
κύριε Υπουργέ, ακραία είναι η αντιλαϊκή πολιτική σας, που αφή-
νει ανοχύρωτο, απροστάτευτο αυτόν τον κόσµο, γιατί είχαµε
πληµµύρες και στην Πελοπόννησο και αλλού. 

Ιδιαίτερα εκεί έγινε η µεγάλη ζηµιά, κύριε Αποστόλου, και το
ξέρετε, επειδή υπάρχουν αντλιοστάσια - που γίνεται απορρό-
φηση των νερών και πηγαίνουν σε αγωγούς - τα οποία βγήκαν
εκτός λειτουργίας γιατί έπεσε ο κεραυνός και σε κανένα από
αυτά τα αντλιοστάσια δεν υπάρχει γεννήτρια και ξέρετε, ένα από
αυτά υποβοηθάει τις αλυκές Μεσολογγίου µε το αλάτι, όπου έχει
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τη µεγάλη πλειοψηφία των µετοχών το ελληνικό δηµόσιο και
ιδιώτης. Αυτά εσείς τα µετακυλίετε στους δήµους. Όχι µόνο δεν
τους δίνετε χρήµατα αλλά φορτώνετε χαράτσια και στους δηµό-
τες για τη λειτουργία αυτών των αντλιοστασίων.

Κύριε Υπουργέ, εµείς ξέραµε ότι τέτοια µέτρα και τέτοια έργα
είναι µη επιλέξιµα και για τα εθνικά και για τα κοινοτικά προγράµ-
µατα, γιατί δεν αφήνουν χρήµα, δεν αφήνουν κέρδη στους µε-
γαλοκατασκευαστές. Γι’ αυτό δεν υπάρχουν έργα τα οποία να
προστατεύουν. Οι ζηµιές -πρέπει να το τονίσουµε- και σε άλλες
περιοχές και στην περιοχή του Μεσολογγίου γίνονται σε φτωχο-
γειτονιές, γιατί εκεί, πραγµατικά, υπάρχει παντελής έλλειψη τέ-
τοιων µέτρων. 

Βέβαια ο Δήµος Μεσολογγίου έκανε µηνυτήρια αναφορά και
στην κατασκευάστρια εταιρεία της Ιόνιας Οδού, γιατί ένα µέρος
των πληµµυρών έγινε εξαιτίας και των έργων που γίνονται εκεί,
όπου δεν προστατεύεται η περιοχή. 

Βέβαια δίνετε χρήµατα σε αυτή την κατεύθυνση και τα µόνα
έργα που κάνουν καλά αυτοί είναι τα διόδια, που τα στήνουν µια
χαρά, για να χαρατσώνουν τον κόσµο. Γιατί όπως σας είχαµε πει
και σε άλλη ερώτηση, το ίδιο έγινε και στον δρόµο Γαργαλιάνοι-
Ρωµανού, το ίδιο έγινε και στον δρόµο Τρίπολης-Καλαµάτας,
όπου πληµµύρισαν ολόκληρες περιοχές. 

Εποµένως είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η πολιτική δεν στοχεύει στο
να προστατεύσει τον κόσµο αλλά απεναντίας δηµιουργεί προ-
βλήµατα.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να απαντήσετε -η Κυβέρνηση είναι ενι-
αία- και όχι να πετάτε το µπαλάκι ο ένας Υπουργός στον άλλον.
Εδώ -το αναφέρατε κι εσείς- υπάρχουν οκτακόσιες αιτήσεις στην
αγροτική παραγωγή. Είναι περίπου εξήντα αιτήσεις για επαγγελ-
µατική στέγη, όπου έχουµε ολοσχερή καταστροφή, έχουµε –δεν
θυµάµαι τον ακριβή αριθµό- περίπου τις εκατόν πενήντα αιτήσεις
για οικοσκευές. Η περιοχή κηρύχθηκε σε έκτακτη ανάγκη, όµως
χρήµατα δεν πήρε κανένας µέχρι σήµερα. 

Εµείς, βέβαια, θεωρούµε ότι δεν πρόκειται να υπάρξουν τέτοια
µέτρα. Απευθυνόµενοι στους πληγέντες, λέµε να πάρουν την
υπόθεση στα χέρια τους, να διεκδικήσουν λύσεις, που θα αντα-
ποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες, στις πληµµύρες που
έχουν υποστεί, γιατί, πραγµατικά, ο κόσµος αυτός βρίσκεται σε
απόγνωση.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Υπουργέ: Μη µας πείτε και πάλι για ανα-
στολή έξι µηνών. Αυτά είναι πασαλείµµατα. Σας είπα πως, όπως
και σε άλλες περιοχές, σήµερα έρχονται αυτά τα χρέη µαζεµένα.
Εµείς τι ζητάµε µε την επίκαιρη ερώτησή µας; Ζητάµε να αφαι-
ρεθούν οι τόκοι, ζητάµε να µην πληρώσουν φέτος δηµοτικά τέλη,
να µην πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ. Δεν ζητάµε αναστολή. Ζητάµε να
υπάρχει κατάργηση, για όσο καιρό θα κάνουν να επουλωθούν οι
πληγές σε αυτόν τον κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, υπάρχουν συγκεκριµένες δια-
δικασίες. Κηρύσσονται οι περιοχές σε κατάσταση έκτακτης ανάγ-
κης, που σηµαίνει ότι πληρωµές προς το δηµόσιο, προς τις ΔΟΥ,
προς ασφαλιστικούς οργανισµούς, µπαίνουν σε µια διαδικασία
µεταφοράς-ρύθµισής τους µετά από έξι µήνες. Αν περάσουν οι
έξι µήνες και όντως οι επιπτώσεις εξακολουθούν να υπάρχουν,
βεβαίως και θα υπάρξει µια αντίστοιχη παράταση της συγκεκρι-
µένης προθεσµίας. Όµως εγώ δεν µπορώ να σας πω περισσό-
τερα πράγµατα, ιδιαίτερα για ζητήµατα τα οποία δεν άπτονται
αυτών που, πραγµατικά, συζητάµε. 

Εµείς συζητάµε σήµερα, τι θα γίνει µε τις πληρωµές αυτών οι
οποίοι είναι ασφαλισµένοι στον ΕΛΓΑ, τι θα γίνει µε τις πληρω-
µές, οι οποίες δεν καλύπτονται από το αντίστοιχο ασφάλιστρο
και σας είπα ότι οι διαδικασίες είναι αυτές. Το ότι υπάρχουν
πολλά προβλήµατα στον χώρο, βεβαίως το ξέρουµε και βεβαίως
προσπαθούµε. Ιδιαίτερα το κοµµάτι που αφορά ζηµιές από φυ-
σικά φαινόµενα από πυρκαγιές, πληµµύρες κ.λπ., είναι ένα τερά-
στιο ζήτηµα το οποίο πρέπει να επαναπροσεγγίσουµε, διότι δεν
έχουµε την αντίστοιχη κάλυψη από πλευράς ασφαλίστρων του
ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ, όµως, είναι ένας ανταποδοτικός οργανισµός, που
βεβαίως πληρώνει συγκεκριµένες ζηµιές και τις συνδέει µε ένα

συγκεκριµένο ασφάλιστρο. 
Υπάρχουν ζηµιές οι οποίες προκαλούνται, για παράδειγµα,

από την κλιµατική αλλαγή. Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο απασχολεί
αυτή την ώρα ιδιαίτερα την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να δούµε πώς
µέσα από µία διαδικασία -σήµερα, αύριο, µεθαύριο- θα µπορέ-
σουµε να βάλουµε και αυτές τις ζηµιές, οι οποίες θα ενισχύονται
από συγκεκριµένους κοινοτικούς πόρους. 

Αυτά, όµως, είναι θέµατα, που δεν µπορούµε από µόνοι µας
να τα κάνουµε χωρίς να υπάρχει µια σχετική απόφαση. 

Εγώ σας λέω ένα άλλο ζήτηµα το οποίο µας απασχολεί ιδιαί-
τερα αυτή την περίοδο. Έχουµε πολλές ζηµιές από πυρκαγιές
και στην αγροτική δραστηριότητα. Βεβαίως να καταλάβουµε όλοι
ότι µιλάµε για ένα αγροτοδασικό οικοσύστηµα το οποίο υφίστα-
ται ζηµιές. Δεν είναι µόνο οι ζηµιές που υπάρχουν στα δάση, είναι
δυστυχώς και οι ζηµιές στην αγροτική παραγωγή που είναι πάρα
πολύ µεγάλες. Δεν υπάρχει επεισόδιο πυρκαγιάς, που να µην
έχει επιπτώσεις στον αγροτικό χώρο. Αυτά είναι ζητήµατα που
πρέπει οπωσδήποτε να τα δούµε.

Εάν αυτά, όµως αντιλαµβάνεστε, τα συνδέσουµε µε µια αντα-
ποδοτική παροχή από πλευράς του ασφαλίστρου του ΕΛΓΑ, τότε
βρισκόµαστε σε µια άλλη κατάσταση που σηµαίνει αύξηση ασφα-
λίστρων, την οποία δεν µπορεί να την αντέξει ο αγροτικός χώρος.

Άρα προσπαθούµε µέσα από την διαδικασία των κρατικών ενι-
σχύσεων -όπως σας προανέφερα- να δούµε πώς µπορούµε έναν
χώρο που, πραγµατικά, έχει πρόβληµα, να τον στηρίξουµε όσο
γίνεται περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η επό-
µενη ερώτηση είναι πάλι προς τον κύριο Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης.

Θα συζητηθεί η ενδέκατη µε αριθµό 199/14-11-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Συρµαλένιου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την ανάγκη για λήψη συγκεκριµένων µέτρων για την παράκτια
αλιεία.

Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υποβάλλω σήµερα µία επίκαιρη ερώτηση σε

σχέση µε τον χώρο της αλιείας και ειδικότερα σε σχέση µε τον
χώρο της παράκτιας αλιείας, διότι, πραγµατικά, η συντριπτική
πλειοψηφία των αλιέων στη χώρα µας, περίπου το 85%, αποτε-
λείται από µικρής κλίµακας παράκτιους αλιείς. Δυστυχώς εξαι-
τίας των εφαρµοζόµενων πολιτικών των τελευταίων δεκαετιών
αλλά και της απουσίας µιας ολοκληρωµένης και σύγχρονης εθνι-
κής αλιευτικής πολιτικής και εξαιτίας της υπεραλίευσης, η οποία
έχει παρατηρηθεί τα τελευταία χρόνια, έχουµε µια κακή διαχεί-
ριση των ιχθυαποθεµάτων, έχουµε αυξανόµενο κόστος παραγω-
γής, πτώση των τιµών, αλλά και πάρα πολλές καθηµερινές ζηµιές
που υφίστανται οι αλιείς από τα προστατευόµενα είδη. 

Όλες αυτές οι αιτίες δηµιουργούν µια ασφυκτική κατάσταση
στους παράκτιους αλιείς, οι οποίοι σταδιακά οδηγούνται στη
συρρίκνωση και τον αφανισµό. 

Με όλη αυτή την κατάσταση η οποία επικρατεί στο χώρο της
νησιωτικής Ελλάδας αλλά και στις ακτογραµµές όπου ζουν πάρα
πολλοί άνθρωποι απ’ αυτό το επάγγελµα, ρωτάµε τον Υπουργό
και το Υπουργείο. Εξετάζει το Υπουργείο να χαράξει µέτρα ριζι-
κής αντιµετώπισης για τα παραπάνω προβλήµατα, πρώτον, µε
την αύξηση των ιχθυαποθεµάτων µέσω δηµιουργίας θαλάσσιων
προστατευόµενων περιοχών και δεύτερον, µε την παροχή απο-
ζηµιώσεων για ζηµιές από τα προστατευόµενα είδη αξιοποιώντας
και υφιστάµενες µελέτες όπως το Πρόγραµµα MOFI, καθώς και
τις δυνατότητες που δίνει το νέο Ευρωπαϊκό Ταµείο Θαλάσσιας
Αλιείας όπως παραδείγµατος χάριν έχει γίνει στην Κύπρο;

Δεύτερο ερώτηµα: Σκέφτεται το Υπουργείο να προχωρήσει σε
νοµοθετική ρύθµιση, που να δίνει τη δυνατότητα στους αλιείς να
οργανωθούν σε όλα τα επίπεδα, δηλαδή και σε δευτεροβάθµιο
επίπεδο, αναγνωρίζοντάς τους ως ξεχωριστό και ειδικό κλάδο
του πρωτογενούς τοµέα και δίνοντάς τους έτσι τη δυνατότητα,
να συµµετάσχουν ενεργά στην εθνική αλιευτική πολιτική; Διότι,
όπως ξέρετε, σήµερα σε δευτεροβάθµιο επίπεδο οι αλιείς δεν
µπορούν να συγκροτήσουν οργάνωση. Πρέπει να ενταχθούν µαζί
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µε τους κτηνοτρόφους, µαζί µε τους υπόλοιπους αγρότες σε ένα
δευτεροβάθµιο όργανο και αυτό τους στερεί τη δυνατότητα για
απευθείας διεκδίκηση των δικών τους προβληµάτων που, πραγ-
µατικά, είναι ξεχωριστά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την
ερώτηση που µου κάνετε, γιατί µου δίνετε το έναυσµα να µιλήσω
για την ελληνική αλιεία.

Κυρία Πρόεδρε, ζητώ λίγη ανοχή στον χρόνο.
Είναι ένας κλάδος ο οποίος αποτελεί τη ραχοκοκαλιά της νη-

σιωτικής Ελλάδας, πυλώνας ανάπτυξης των νησιωτικών και πα-
ράκτιων περιοχών και συνδετικός κρίκος της κοινωνικής δοµής
των νησιών µας.

Σας διαβεβαιώ ότι στο Υπουργείο κάνουµε µια συντονισµένη
προσπάθεια αυτή την περίοδο για να στηρίξουµε τον κλάδο.
Πραγµατικά η ορθολογική διαχείριση των ιχθυαποθεµάτων και η
προστασία των υδρόβιων πόρων από την υπεραλίευση αποτε-
λούν αυτοσκοπό για τον τοµέα της αλιείας στο Υπουργείο.

Όσον αφορά στο αναχρονιστικό πλαίσιο που αναφέρατε, θα
ήθελα να σας ενηµερώσω ότι πολλά από τα βασιλικά και νοµο-
θετικά διατάγµατα από τα οποία διέπεται η αλιεία, έχουν τροπο-
ποιηθεί, έχουν εκσυγχρονιστεί ή καταργηθεί. Ενδεικτικά να σας
αναφέρω ότι στο Υπουργείο ήδη βρίσκεται αυτή την ώρα σε επε-
ξεργασία προεδρικό διάταγµα, το οποίο θα καταργήσει το γνω-
στό σε όλους στον κλάδο της αλιείας βασιλικό διάταγµα 666/
1966. Τόσο σε εθνικό όσο και σε ενωσιακό επίπεδο ο τοµέας της
αλιείας διέπεται από µία σειρά ρυθµιστικών, διαχειριστικών και
διαρθρωτικών µέτρων, που έχουν ως στόχο να καταστήσουν την
αλιεία στη χώρα µας βιώσιµη, αειφόρο, µε σεβασµό στο περι-
βάλλον και µε γνώµονα τη διασφάλιση του επαγγέλµατος όλων
των αλιέων.

Σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στον σχετικό κανονισµό για την
αλιεία στη Μεσόγειο, η διενέργειά της µε συρόµενα κυκλωτικά
αλιευτικά εργαλεία προϋποθέτει την εφαρµογή σχεδίων διαχεί-
ρισης εγκεκριµένων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Στο πλαίσιο,
λοιπόν, συµµόρφωσης προς τη συγκεκριµένη υποχρέωση έχουν
θεσπιστεί και τεθεί σε εφαρµογή τα ακόλουθα διαχειριστικά σχέ-
δια: Πρώτον, σχέδιο διαχείρισης για την αλιεία µικρών πελαγικών
ειδών γαύρου και σαρδέλας, που διενεργείται από τα γνωστά
αλιευτικά εργαλεία γρι-γρι. 

Δεύτερον, σχέδιο διαχείρισης για τη διενέργεια αλιείας µε αλι-
ευτικό εργαλείο δίχτυ τράτας βυθού –είναι το γνωστό που αφορά
τις µηχανότρατες- σύµφωνα µε το βασιλικό διάταγµα που σας
προανέφερα. 

Τρίτον, παράλληλα το Υπουργείο µας έχει καταθέσει διαχειρι-
στικό σχέδιο για τη διενέργεια αλιείας µε το αλιευτικό εργαλείο
βιντζότρατα, το οποίο σχέδιο, βεβαίως, προασπίζεται τα ιχθυα-
ποθέµατα και την αειφορία και θα λύσει και ένα µεγάλο πρό-
βληµα που αφορά εκατοντάδες παράκτιους αλιείς, οι οποίοι
ταλαιπωρούνται από το 2010, διότι µέχρι σήµερα δεν είχε κατα-
τεθεί ανάλογο διαχειριστικό σχέδιο για να εγκριθεί.

Παράλληλα, βεβαίως, σε εθνικό επίπεδο και προς την κατεύ-
θυνση της αειφόρου διαχείρισης έχει θεσπίσει τρεις περιοχές
αλιείας ως εθνικές προστατευόµενες περιοχές συνολικής έκτα-
σης είκοσι πέντε χιλιάδων στρεµµάτων, στις οποίες έχουν ποντι-
στεί τεχνητοί ύφαλοι και υπάρχει πλήρης απαγόρευση της
αλιείας, ενώ υπάρχει τριετής επιστηµονική παρακολούθηση από
το ΙΝΑΛΕ, το γνωστό Ινστιτούτο Αλιευτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ-
Δήµητρα.

Πέραν αυτών έχει εγκριθεί και βρίσκεται σε εξέλιξη η δηµιουρ-
γία δύο νέων τεχνητών υφάλων από την Περιφέρεια Κεντρικής
Μακεδονίας, οι οποίοι, βεβαίως, θα ολοκληρωθούν στην ερχό-
µενη προγραµµατική περίοδο.

Έχουµε, επίσης, θεσµοθετήσει τρία εθνικά θαλάσσια πάρκα
στις Σποράδες, τη Ζάκυνθο και το Μεσολόγγι, ενώ υπάρχουν σε
ισχύ εκατοντάδες τοπικές απαγορεύσεις, οι οποίες υποστηρί-
ζουν την αειφόρο διαχείριση των υπαρχόντων ιχθυαποθεµάτων.

Χαρακτηριστικά σας αναφέρω ότι για το αλιευτικό εργαλείο της
µηχανότρατας, υπάρχουν τριακόσιες είκοσι οκτώ τοπικές και
χρονικές απαγορεύσεις. 

Τα περί αποζηµιώσεων και οργάνωσης των αλιέων θα τα πω
στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κατ’ αρχάς να πω ότι χαίροµαι

που ο Υπουργός αναφέρει σηµαντικά πράγµατα και για τον εκ-
συγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου αλλά και για το ξεκίνηµα
ίδρυσης θαλάσσιων προστατευόµενων περιοχών -και ανέφερε
συγκεκριµένα τις Σποράδες, τη Ζάκυνθο και το Μεσολόγγι. 

Υπάρχει, βέβαια, και το νότιο Αιγαίο, στο οποίο νότιο Αιγαίο
ανήκουν οι Κυκλάδες και τα Δωδεκάνησα, όπου εκεί -απ’ ό,τι
ξέρω και από την εποχή που ήµουν νοµαρχιακός σύµβουλος-
υπάρχουν συγκεκριµένες µελέτες του Πανεπιστηµίου Αιγαίου
αλλά και του Πανεπιστηµίου Πειραιά για δηµιουργία θαλάσσιων
προστατευόµενων περιοχών στην ευρύτερη περιοχή της Άν-
δρου, Τήνου και Γυάρου, όπως και στην περιοχή νότια της Νά-
ξου, όπως και στην περιοχή της Μήλου, όσον αφορά τις Κυκλά-
δες. 

Σε αυτές τις περιοχές υπήρχε και σύµφωνη γνώµη των αλιέων,
καθώς και των δηµάρχων εκείνη την εποχή. Δυστυχώς για διά-
φορους λόγους αυτά δεν προχώρησαν. Δεν ξέρω ποια είναι η
συγκεκριµένη αιτία. Όµως είναι φανερό ότι αυτές οι θαλάσσιες
προστατευόµενες περιοχές πρέπει να επεκταθούν και να προχω-
ρήσουν και στην υπόλοιπη Ελλάδα, έχοντας φυσικά τη σύµφωνη
γνώµη των φορέων και ειδικότερα αυτών που ζουν από τη θά-
λασσα, δηλαδή των αλιέων. 

Σχετικά µε τα διαχειριστικά σχέδια προφανώς είναι έτσι όπως
τα είπατε, για τον γαύρο, τη σαρδέλα, για τις µηχανότρατες, βι-
τζότρατες κ.λπ.. Όµως εδώ πρέπει να δούµε ότι, κακά τα ψέµατα,
οι άνθρωποι οι οποίοι ασχολούνται µε αυτού του τύπου την αλι-
εία, είναι µια µικρή µειοψηφία σε σχέση µε το σύνολο των αλιέων
της χώρας. Εάν δεν κάνω λάθος, οι αλιείς της χώρας είναι περί-
που δεκαπέντε χιλιάδες, εκ των οποίων το 85% είναι παράκτιοι
αλιείς. Αυτούς πρέπει να προστατεύσουµε, κυρίως, χωρίς να
υποβαθµίσω τις άλλες κατηγορίες. Πρέπει να προστατεύσουµε
αυτούς, κυρίως, γιατί αποτελούν τον κύριο όγκο. Είναι αυτοί οι
οποίοι ζουν απ’ αυτό το επάγγελµα, είναι δηλαδή κατά κύριο
επάγγελµα ψαράδες και τίποτα άλλο. Αυτή τη στιγµή αυτοί οι άν-
θρωποι συµπιέζονται, πραγµατικά , από όλες αυτές τις αιτίες.
Βεβαίως κύρια αιτία είναι η µείωση των ιχθυαποθεµάτων, η µεί-
ωση των οποίων έχει γίνει δυστυχώς και από τα εργαλεία τα
οποία χρησιµοποιήθηκαν από ορισµένες άλλες κατηγορίες αλι-
έων και γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορεί να υπάρξει και µια καλή
συνεργασία µεταξύ τους.

Τελειώνοντας θέλω να πω ότι θα πρέπει να δείτε µε ανοικτό
µυαλό και ανοικτή καρδιά το θέµα της δηµιουργίας δευτεροβάθ-
µιων οργανώσεων των αλιέων. Δεν µπορεί ένας ψαράς να εξο-
µοιώνεται µε τον κτηνοτρόφο. Βεβαίως είναι πρωτογενής παρα-
γωγή και βεβαίως η πρωτογενής παραγωγή αποτελεί αυτό που
θέλουµε και εµείς, δηλαδή βασικό µοχλό της παραγωγικής ανά-
πτυξης της χώρας. Έχει τεράστια περιθώρια η χώρα, για να ανα-
πτυχθεί η πρωτογενής παραγωγή. Όµως οι ψαράδες αποτελούν
µια πολύ ειδική κατηγορία, η οποία πρέπει να αναγνωριστεί σαν
τέτοια και µε αυτή την έννοια πρέπει το θεσµικό πλαίσιο που θα
φτιάξει το Υπουργείο –και ελπίζουµε να το φτιάξει γρήγορα- να
βοηθήσει, για να οργανωθούν αυτοί οι άνθρωποι. Ξέρετε πολύ
καλά ότι έχουν έρθει στο γραφείο σας απ’ όλη την Ελλάδα αλιείς,
οι οποίοι δεν µπορούν να συνεννοηθούν µεταξύ τους, από τον
Έβρο µέχρι την Κρήτη. Αυτό είναι αποτέλεσµα της ανυπαρξίας
µιας δευτεροβάθµιας οµοσπονδίας, που θα µπορούσε να συµ-
περιλάβει όλο αυτόν τον χώρο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, σχετικά µε το θέµα της οργά-
νωσης των αλιέων υπάρχει το βασικό πλαίσιο του ν.4384/2016,
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το οποίο αφορά τους συνεταιρισµούς, τις οµάδες παραγωγών,
τις οργανώσεις παραγωγών. Εκεί, όµως, υπάρχει µία ιδιαιτερό-
τητα, όσον αφορά την κάλυψη δαπανών λειτουργίας και ιδιαί-
τερα µέσα από πόρους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, που µπορούµε να έχουµε για
τις συγκεκριµένες οργανώσεις µέχρι το ποσό των 100.000 ευρώ
για πέντε χρόνια, το οποίο θα καλύψει όλες τις δαπάνες λειτουρ-
γίας και, κυρίως, θα κάνει πιο επωφελή τη λειτουργία των συγ-
κεκριµένων οµάδων παραγωγών. Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο και
οι ίδιοι οι αλιείς πρέπει να το επιδιώξουν.

Από εκεί και πέρα υπάρχει η δυνατότητα του ν.1650/1986, που
µπορούν να οργανωθούν οι συγκεκριµένοι άνθρωποι και, κυρίως,
είναι θέµα δικό τους, το πώς θα µπορέσουν να µαζευτούν γύρω
από τον κλάδο που υπηρετούν.

Αναφερθήκατε στην παράκτια αλιεία. Όντως, παρά τις προ-
σπάθειες που έχω κάνει να συναντηθούµε και να έχουµε µια συ-
νολική προσέγγιση, αρχίζουµε «η παράκτια αλιεία, η µέση αλιεία,
οι µηχανότρατες» και δεν τα έχουµε καταφέρει. Είναι µεγάλο το
πρόβληµα. Ήδη αυτή την ώρα ετοιµάζουµε νοµοθετική ρύθµιση,
όσον αφορά γενικά τον αλιευτικό χώρο. Αύριο µεθαύριο θα
έχουµε συναντήσεις, χωριστές συναντήσεις και είναι ένα πρό-
βληµα αυτό. 

Αντιµετωπίσαµε, το ξέρετε, και αντιµετωπίζει η χώρα µας το
µεγάλο ζήτηµα της λειτουργίας του ερασιτεχνισµού. Θα επανα-
φέρουµε την πρόθεσή µας να µπει κάποια τάξη στους ερασιτέ-
χνες αλιείς, διότι αυτή την ώρα που είναι και µια ώρα δηµοσιο-
νοµικής και οικονοµικής κρίσης, πάρα πολύς κόσµος, ιδιαίτερα
στα µικρά νησιά ασχολείται µε την αλιεία ερασιτεχνικά. Αντιλαµ-
βάνεσθε ότι είναι δύσκολο για µας να πούµε να µην πάει κάποιος
να βγάλει το µεροκάµατό του, αλλά την ίδια ώρα πρέπει να µπει
και κάποια τάξη στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

Υπάρχουν ζητήµατα, λοιπόν, που είναι ανοικτά, όπως ανοικτό
είναι το ζήτηµα που αναφέρατε και εσείς στην ερώτησή σας, το
οποίο αφορά ιδιαίτερα τις αποζηµιώσεις που όντως συµβαίνουν
στον κλάδο της αλιείας. Αυτά, όµως, θα πρέπει να συµβούν µέσα
από µια διαδικασία ασφάλισης µέσα από τον ΕΛΓΑ, που είναι ένα
ταµείο που καλύπτει συνολικά τον αγροτικό χώρο, για να δούµε
πώς θα µπορέσουµε να καλύψουµε και τις συγκεκριµένες ζηµιές.

Τονίζω πάντως για µία ακόµη φορά ότι επειδή ο κλάδος της
αλιείας ήταν ένας κλάδος ο οποίος περπατούσε από Υπουργείο
σε Υπουργείο, αυτή την ώρα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια, να µπορέσουµε να τον εν-
τάξουµε στον πρωτογενή τοµέα της χώρας µας και βεβαίως το
ΕΠΑΛΘ της επόµενης περιόδου που είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και από πλευράς ποσού, αλλά και από πλευράς δραστηριοτήτων
που θέλουµε για τον αλιευτικό χώρο, πιστεύουµε ότι θα βρει κα-
λύτερες µέρες µπροστά του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προχω-
ρούµε στη συζήτηση της δωδέκατης µε αριθµό 202/14-11-2016
επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις καταστροφές στην
αγροτική παραγωγή από τις βροχοπτώσεις-χαλαζοπτώσεις-
πληµµύρες στον Νοµό Τρικάλων.

Θα απαντήσει πάλι ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου.

Τον λόγο έχει ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος
Λαµπρούλης για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Οι έντονες και συνεχείς βροχοπτώσεις στον Νοµό Τρικάλων
αλλά και οι χαλαζοπτώσεις, όπως και οι πληµµύρες, µετά από
αυτά τα έντονα καιρικά φαινόµενα που επικράτησαν τόσο στην
αρχή της καλλιεργητικής περιόδου –την άνοιξη- όσο και στη συ-
νέχεια στη διαδικασία συγκοµιδής της παραγωγής και ειδικά
τους µήνες Σεπτέµβρη και Οκτώβρη, είχαν ως αποτέλεσµα όχι
µόνο τη µείωση της παραγωγής αλλά και την υποβάθµιση της
παραγωγής, ενώ σε πολλές περιπτώσεις οι παραγωγοί δεν πρό-
λαβαν να συλλέξουν την παραγωγή τους, µε αποτέλεσµα αυτή
να σαπίζει ή να έχει σαπίσει πλέον στα χωράφια.

Τα ερωτήµατα προς το αντίστοιχο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και στον Υπουργό, κυρία Πρόεδρε, έχουν να κάνουν πρώ-
τον, µε την ολοκλήρωση των εκτιµήσεων από τον ΕΛΓΑ και
βεβαίως το να προχωρήσει άµεσα στις αποζηµιώσεις.

Το δεύτερο από τα ερωτήµατα είναι το τι µέτρα θα πάρει το
Υπουργείο στην κατεύθυνση ελάφρυνσης των όποιων υποχρεώ-
σεων έχουν οι αντίστοιχοι παραγωγοί στην περιοχή του Νοµού
Τρικάλων, σε ό,τι αφορά τις οφειλές τους, τις υποχρεώσεις τους
προς το δηµόσιο, στις τράπεζες και τα ασφαλιστικά ταµεία.

Το τρίτο έχει να κάνει µε την αναγκαιότητα των εγγειοβελτιω-
τικών έργων που την έχουµε αναδείξει και µε άλλη ερώτηση -την
άνοιξη, µε τις πρώτες πληµµύρες τότε και τις βροχοπτώσεις για
τον Νοµό Τρικάλων- και που έχουν ανάγκη όχι µόνο στο Νοµό
Τρικάλων, αλλά αν θέλετε και σε όλη την επικράτεια. Γεγονός για
το οποίο οι αγρότες πληρώνουν, σηµειωτέον, στους ΤΟΕΒ, στο
ΓΟΕΔ κ.λπ.. Αυτό, όµως, µπορούµε να το πούµε και στη δευτε-
ρολογία.

Το τέταρτο είναι το γνωστό ζήτηµα µε τον ΕΛΓΑ, το ποιες ζη-
µίες αποζηµιώνει και ποια προϊόντα, ζήτηµα το οποίο επανειληµ-
µένως εµείς το αναδεικνύουµε µε ερωτήσεις. Είναι σε γνώση και
της παρούσας Κυβέρνησης και της παρούσας πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως και των προηγού-
µενων. Βεβαίως σε αυτή την κατεύθυνση εµείς λέµε ότι θα πρέ-
πει να αλλάξει ο κανονισµός και να αποζηµιώνονται όλα τα
αγροτικά αλλά και κτηνοτροφικά προϊόντα από ζηµιές οποιασ-
δήποτε µορφής.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, για τις συγκεκριµένες ζηµιές
έχουν διενεργηθεί οι απαραίτητες επισηµάνσεις, έγιναν αναγγε-
λίες και υποβλήθηκαν περίπου τρεις χιλιάδες δηλώσεις. Το έργο
των εκτιµήσεων είναι σε εξέλιξη. Περίπου το 60% έχει γίνει και
συνεχίζεται. 

Ξέρετε, αναφέρθηκα προηγουµένως στο µεγάλο πρόβληµα
που έχουµε µε την αποχή των εκτιµητών. Όµως θέλω να επανα-
λάβω για µια ακόµη φορά ότι ο ΕΛΓΑ θα καλύψει στο σύνολό
τους τις αποζηµιώσεις και βεβαίως µέσα από τη διαδικασία κα-
ταβολής εφόσον είναι ασφαλιστικά ενήµεροι οι συγκεκριµένοι
παραγωγοί -µάλιστα επειδή αφορά την καλλιεργητική περίοδο,
την περίοδο που τελειώνει τέλος του 2016- όσοι δεν έχουν κατα-
φέρει να ανταποκριθούν έγκαιρα στο ασφάλιστρό τους, µπορούν
να έρθουν σε επαφή µε τον ΕΛΓΑ και µέσα από µια διαδικασία
µιας προκαταβολής και µιας ρύθµισης να αντιµετωπιστεί το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα. 

Όπως γνωρίζετε, όλες αυτές οι ζηµιές θα καλυφθούν. Όµως,
ζηµιές για τις οποίες δεν υπάρχει αντίστοιχη κάλυψη από ασφά-
λιστρο, θα µπούµε στην γνωστή διαδικασία, ως ΠΣΕΑ. Δεν χρει-
άζεται να επαναλάβω κάτι, το οποίο έχω πει πολλές φορές. Και
βεβαίως, αν µπορέσουµε ζηµιές οι οποίες αφορούν ιδιαίτερα
αποκαταστάσεις παγίων να τις εντάξουµε στο Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης στο Μέτρο 4, θα είναι πάρα πολύ θετικό, γιατί
το συγκεκριµένο ποσό που παίρνουµε κάθε χρόνο, που µας δίνει
τη δυνατότητα κάθε χρόνο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ενισχύ-
σεις, για αποζηµιώσεις µέσα από τον κρατικό προϋπολογισµό,
δεν ξεπερνά τα 15 εκατοµµύρια ευρώ. Και επειδή η φετινή χρονιά
ήταν πάρα πολύ δύσκολη θα προσπαθήσουµε όσο το δυνατόν
ένα µέρος αυτών των ζηµιών να τις εντάξουµε στο συγκεκριµένο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης για να µπορέσουµε να καλύ-
ψουµε το σύνολο των αποζηµιώσεων που χρειάζεται ο χώρος.

Όσον αφορά στα ζητήµατα, που έχουν σχέση µε άλλα Υπουρ-
γεία, σας είπα και το επαναλαµβάνω, έχει και για την περιοχή των
Τρικάλων εκδοθεί η σχετική απόφαση από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, που προβλέπει τις απαλλαγές, προβλέπει τις διευκολύν-
σεις, που γίνονται σε αυτές τις περιπτώσεις, που έχουν πληγεί
από µια θεοµηνία, δηλαδή, περιοχές που κηρύσσονται σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης. 

Όσον αφορά, βεβαίως, τα αναγκαία αντιπληµµυρικά έργα, που
αφορούν γενικότερα την ορθολογική διαχείριση των υδάτινων
πόρων, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µέσα από το νέο
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πρόγραµµα που αφορά ένα συγκεκριµένο µέτρο, θα προσπαθή-
σει να εντάξει και ζηµιές που µπορούν να αποκατασταθούν µέσα
στο συγκεκριµένο πρόγραµµα, µέσα στις επενδυτικές δαπάνες,
που προέρχονται από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, ένα-ένα τα θέµατα, τουλάχιστον αυτά που βά-
ζουµε εµείς στην ερώτηση. Είπατε προηγουµένως για το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Ποια αναστολή; Δεν δίνει καµµία τέτοια ανα-
στολή και ούτε αναφέρεται κανένα έγγραφο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών περί αναστολής. Πάγωµα ενδεχοµένως -όπως θέλετε
πείτε το, για να είµαστε ακριβείς- για ένα χρονικό διάστηµα, ναι.
Όµως, αυτά είναι απαιτητά, δηλαδή µε τη λήξη του χρονικού δια-
στήµατος, που δίνει το Υπουργείο Οικονοµικών, είναι απαιτητά. 

Είπατε ότι έχει εκτιµηθεί το 60%. Βαδίζουµε προς το τέλος του
Νοέµβρη, τα έξοδα τρέχουν, στα αγροτικά σε ό,τι αφορά τη νέα
καλλιεργητική περίοδο και τα αγροεφόδια που θα πρέπει οι
αγρότες να αγοράζουν και να εφοδιαστούν οι ανάγκες των οικο-
γενειών τους, των παιδιών τους, των ιδίων τρέχουν, οι φόροι, τα
χαράτσια τρέχουν, είναι απαιτητά. Τι θα γίνει µε όλα αυτά; Τι θα
γίνει µε τα δάνεια, όσοι έχουν στις τράπεζες, που η πλειοψηφία
έχει; Σε αυτή την κατεύθυνση τι θα γίνει; Ωραία, θα περάσει το
τρίµηνο, το τετράµηνο, το εξάµηνο ενδεχοµένως που δίνει το
Υπουργείο Οικονοµικών. Μετά τι θα απογίνουν; Πότε θα ολοκλη-
ρωθεί συγκεκριµένα και το υπόλοιπο 40% των εκτιµήσεων;

Είναι κοροϊδία και εµπαιγµός αυτό που γίνεται µε τον ΕΛΓΑ.
Δεν λέω ότι γίνεται τώρα. Γινόταν χρόνια πριν. Γιατί η ιστορία
επαναλαµβάνεται. Κάθε χρόνο τα ίδια. Δηλαδή, έχεις τους αγρό-
τες, οι οποίοι πληρώνουν ασφάλιστρα περίπου 170 µε 175 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Ναι ή όχι; Ναι. 

Γίνονται καταστροφές από πληµµύρες και από άλλους παρά-
γοντες. Αναγκάζονται, για να έρθουν οι εκτιµητές του ΕΛΓΑ στο
χωράφι τους και στη γη τους και να κάνουν την εκτίµηση, να πλη-
ρώσουν και από πάνω την αίτηση: ένα ευρώ το στρέµµα, δέκα
λεπτά το δέντρο. Είναι έτσι ή δεν είναι; Είναι. 

Εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι σε αυτό. Όπως ήµα-
σταν κατηγορηµατικά αντίθετοι και στον νόµο του 2010, 2011 -
πότε ψηφίστηκε- για την αύξηση των χαρατσιών, των ασφαλίστ-
ρων δηλαδή, στον ΕΛΓΑ, έτσι είµαστε αντίθετοι και στο να κατα-
βάλουν αυτό το ένα ευρώ ανά στρέµµα οι αγρότες και αντίστοιχα
για τα δέντρα για τις καταστροφές που παθαίνει η παραγωγή
τους, προκειµένου να κάνουν αίτηση, για να µπορέσει ο ΕΛΓΑ να
πάει. Πότε; Ποιος ΕΛΓΑ; Ο υποστελεχωµένος µε τους εκτιµητές,
οι οποίοι, όπως γνωρίζετε πολύ καλά και εσείς και όλοι σε αυτήν
την Αίθουσα αλλά και όχι µόνο, δεν πηγαίνουν ή τέλος πάντων
δικαίως καταθέτουν τις διαµαρτυρίες τους, διότι δεν καλύπτονται
τα έξοδα µεταφορά τους για να πάνε στο χωράφι. Δεν είναι όλες
οι αγροτικές περιοχές επίπεδες σε έναν κάµπο. Χρειάζεται να
ανεβείς και βουνά, χρειάζεται να πας και σε πιο αποµακρυσµένες
περιοχές κ.λπ..

Άρα, εµείς λέµε ότι θα πρέπει να ολοκληρωθούν αµέσως,
κύριε Υπουργέ, οι εκτιµήσεις και βεβαίως να προχωρήσει άµεσα
η Κυβέρνηση στην καταβολή των αποζηµιώσεων -των δίκαιων
εµείς λέµε αποζηµιώσεων- στο 100% των ζηµιών. 

Δείτε τώρα. Πληρώνουν ή δεν πληρώνουν οι αγρότες ανά
στρέµµα κιόλας στους ΓΟΕΒ για έργα εγγειοβελτιωτικά; Εγώ δεν
σας λέω για τα αντιπληµµυρικά, γιατί ξέρουµε στην περιοχή µας
ότι είναι µη επιλέξιµα αυτά τα έργα, τα ευρύτερα αντιπληµµυρι-
κής προστασίας. Διότι δεν συµφέρει τους µεγάλους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους που θέλουν να επενδύσουν και στον κατασκευα-
στικό τοµέα, να πάρουν να φτιάξουν τέτοια έργα. Αυτά είναι µη
επιλέξιµα, ακόµη και στα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, βεβαίως, είτε του νέου είτε του παλιού ΕΣΠΑ κ.λπ.. 

Όµως, ακόµα και σε αυτή την περίπτωση που πληρώνουν οι
αγρότες, δεν έχουν τα στοιχειώδη έργα υποδοµής. Αναφέροµαι
στα εγγειοβελτιωτικά έργα. Το τονίζω. Δεν το ανοίγω στο σύνολο
των αντιπληµµυρικών έργων, που είναι σηµαντικά και αυτά.
Όµως στη συγκεκριµένη περίπτωση που πληρώνουν, και πάλι
πνίγεται η γη τους µε τις πρώτες πληµµύρες, διότι δεν υπάρχουν

τα αντίστοιχα έργα ή όσα υπάρχουν δεν υποστηρίζονται επαρ-
κώς ή δεν τα φροντίζουν όπως θα έπρεπε να τα φροντίζουν. 

Είναι κοροϊδία, επίσης, τα ΠΣΕΑ. Το γνωρίζετε πολύ καλά.
Είναι ελάχιστα τα κονδύλια και πάντα υπό την έγκριση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Είναι ψίχουλα µπροστά στις τεράστιες ανάγ-
κες των αγροτών αλλά και των ζηµιών, αν θέλετε, είτε από φυ-
σικές είτε από άλλες αιτίες. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-

ριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, το Υπουργείο Οικονοµικών,
όπως σας είπα, έχει εκδώσει σχετική απόφαση µέσα από την
οποία δίνεται η παράταση κατά έξι µήνες της πληρωµής των
οφειλών, οι οποίες βεβαίως µπορούν να τακτοποιηθούν σε δό-
σεις –µέχρι είκοσι τέσσερις µηνιαίες δόσεις- και αν υπάρξει
ανάγκη, όταν λήξει η συγκεκριµένη χρονική περίοδος για παρά-
ταση, υπάρχει µια τέτοια δυνατότητα. Αυτά όσον αφορά τις υπο-
χρεώσεις προς το δηµόσιο, ασφαλιστικούς οργανισµούς κ.λπ..

Αναφερθήκατε στο ότι όντως η εκτίµηση, όπως σας είπα και
εγώ, έχει ολοκληρωθεί στο 60%. Για το υπόλοιπο θα καταβά-
λουµε προσπάθεια, επειδή υπάρχουν και οι απαραίτητοι µάρτυ-
ρες. Όµως, ακόµη και σε αυτή την περίπτωση, επαναλαµβάνω
ότι θα αποζηµιωθούν οι αγρότες, γιατί ξέρουµε ποιες είναι αυτές
οι καλλιέργειες που επλήγησαν και, βεβαίως, ξέρουµε τι αντίστοι-
χες αποδόσεις έχουν. Είναι στοιχεία τα οποία θα χρησιµοποι-
ήσουµε, αλλά αυτή την ώρα εµείς εξακολουθούµε να επιµένουµε
ότι πρέπει οι εκτιµητές να αντιληφθούν και αυτοί τις δυσκολίες
που αντιµετωπίζουν, για να συνεχίσουν. 

Έχουν δίκιο στο αίτηµά τους. Δεν µπορούµε αυτή τη στιγµή,
για πολλούς λόγους τους οποίους έχουµε αναφέρει, να το ικα-
νοποιήσουµε. 

Όσον αφορά την τροποποίηση του ΕΛΓΑ, βεβαίως και πρέπει
να δούµε πώς ο ΕΛΓΑ θα µπορέσει να αντιµετωπίσει και άλλες
ζηµιές και άλλους κινδύνους που υπάρχουν στην αγροτική πα-
ραγωγή, οι οποίοι δεν είχαν προβλεφθεί. Αλλά για όλα αυτά βε-
βαίως χρειάζονται αντίστοιχες αναλογιστικές µελέτες, όπως
ζηµιές εξαιτίας ακραίων καιρικών φαινοµένων, ζηµιές από την
κλιµατική αλλαγή, ζηµιές όπως σας είπα προηγούµενα που προ-
καλούνται στο φυσικό περιβάλλον από πυρκαγιές. Είναι ζητή-
µατα τα οποία µας απασχολούν και τα οποία βεβαίως θα εξετά-
σουµε.

Όσον αφορά αυτό που αναφερθήκατε για τα εγγειοβελτιωτικά
έργα, έχουµε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης µπροστά µας
και µας δίνει δυνατότητες. Σήµερα από εθνικούς πόρους, όπως
αντιλαµβάνεστε, δεν µπορούµε να καλύψουµε αντίστοιχες δαπά-
νες. Θα προσπαθήσουµε, λοιπόν, επειδή µας δίνει και τη δυνα-
τότητα το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης να χρησιµοποιούµε
πόρους για αποκαταστάσεις ζηµιών για να µπορέσουµε όσο το
δυνατόν να έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα σε έναν χώρο που
έχει όντως προβλήµατα. Αλλά αυτή την ώρα, όπως αντιλαµβά-
νεστε, είναι τέτοια η δηµοσιονοµική κρίση που πολλά ζητήµατα
προτεραιότητας για εµάς δεν µπορούν να ικανοποιηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης για τις τέσσερις
ερωτήσεις που ολοκλήρωσε. 

Πριν δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης για να απαντήσει σε δυο
ερωτήσεις που του έχουν υποβληθεί, θα ήθελα να ανακοινώσω
γρήγορα τις ερωτήσεις που δεν θα συζητηθούν. 

Λόγω κωλύµατος του ερωτώντος Βουλευτή δεν θα συζητηθεί
η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 197/11-11-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ένωσης Κεντρώων
κ. Αναστασίου Μεγαλοµύστακα προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το πρόβληµα της αύξησης
του πληθυσµού των αδέσποτων ζώων στη χώρα µας.

Δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της ερωτώσας Βουλευτού
η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 45/5-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοικονόµου προς τον Υπουργό Υ-
γείας, σχετικά µε τις σοβαρότατες ελλείψεις προσωπικού και
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χρηµατοδότησης στο Εθνικό Κέντρο Αποκατάστασης.
Δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του αρµοδίου Υπουργού στο

εξωτερικό η πρώτη µε αριθµό 212/15-11-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αξιο-
ποίηση του Ολυµπιακού Σκοπευτηρίου στο Μαρκόπουλο Αττι-
κής. Ο κ. Γεώργιος Βασιλειάδης απουσιάζει στο εξωτερικό.

Επίσης, λόγω απουσίας του Υπουργού Υγείας κ. Ανδρέα Ξαν-
θού, δεν θα συζητηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 192/10-11-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουρ-
γό Υγείας, σχετικά µε την ένταξη του εµβολίου για τη µηνιγγίτιδα
Β στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια
ανακοίνωση προς το Σώµα.

Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κατέθεσε
τα παρακάτω σχέδια νόµου: «Για την κύρωση του απολογισµού
του κράτους οικονοµικού έτους 2015» και «Για την κύρωση του
ισολογισµού του κράτους του οικονοµικού έτους 2015». 

Παραπέµπονται στην επιτροπή του απολογισµού και του γενι-
κού ισολογισµού του κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του
προϋπολογισµού του κράτους.

Τώρα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 198/11-11-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου
Κωνσταντόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις ασφαλι-
στικές διευκολύνσεις επιχειρήσεων, εργοδοτών ή ασφαλισµένων
των Δήµων της Ιεράς Πόλεως Μεσολογγίου και Ναυπακτίας
λόγω των φυσικών καταστροφών στις 21 και 22-10-2016.

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα

ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στην οικογένεια
του πρώην Προέδρου της Δηµοκρατίας του εκλιπόντος Κωστή
Στεφανόπουλου. Άλλωστε είναι απώλεια για όλους µας. Το ήθος
του, η αξιοπρέπειά του, η συνέπειά του, η σοβαρότητά του και η
ευρυµάθειά του ήταν κάτι που τον έκανε να ξεχωρίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μιλή-
σαµε στην έναρξη της συνεδρίασης για τον εκλιπόντα. 

Ευχαριστούµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µετά τα

ακραία φυσικά φαινόµενα, τις έντονες βροχοπτώσεις και τις
πληµµύρες που σηµειώθηκαν στις 21 και 22 Οκτωβρίου στην Αι-
τωλοακαρνανία και ιδιαίτερα στον Δήµο Ι.Π. Μεσολογγίου και
στον Δήµο Ναυπακτίας, τεράστια προβλήµατα έχουν ανακύψει
για τους επαγγελµατίες, τους αγρότες, τους πολίτες, οι οποίοι
βρίσκονται όλοι σε απόγνωση. 

Κινδύνευσαν άνθρωποι, περιουσίες χάθηκαν, νοικοκυριά κα-
ταστράφηκαν. Οι περιοχές αυτές κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκ-
τακτης ανάγκης. Μάλιστα, µε τις υπ’ αριθµ. 1159/2016 και 1160/
2016 αποφάσεις του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών δό-
θηκε παράταση και αναστολή καταβολής βεβαιωµένων φορολο-
γικών οφειλών φυσικών προσώπων και οντοτήτων που έχουν την
κύρια κατοικία τους ή την έδρα τους στις ανωτέρω περιοχές.
Ωστόσο, δεν υπήρξε καµµία µέριµνα εκ µέρους του Υπουργείου
Εργασίας για παροχή διευκολύνσεων σχετικά µε τις ασφαλιστι-
κές εισφορές. 

Είναι απορίας άξιο ότι δεν δόθηκαν τέτοιου είδους διευκολύν-
σεις, παρ’ ότι δόθηκαν σε άλλες περιοχές της χώρας, οι οποίες
πρόσφατα αντιµετώπισαν αντίστοιχα ακραία φυσικά φαινόµενα.
Να θυµίσω δική σας απόφαση στις 25 Οκτωβρίου για αντίστοιχες
περιοχές. 

Κύριε Υπουργέ, οι πολίτες του Δήµου Μεσολογγίου και του
Δήµου Ναυπακτίας ήρθαν σε αντικειµενική δυσπραγία λόγω των
καταστροφών. Έχουν άµεση ανάγκη από µέτρα που θα τους
βοηθούν στο να ανταποκριθούν στις ασφαλιστικές τους υποχρε-
ώσεις. Μόνο έτσι θα µπορέσουν να επιστρέψουν οµαλά στην κα-
θηµερινότητά τους. 

Ερωτάστε, λοιπόν: Πρώτον, για ποιους λόγους δεν έχουν
δοθεί µέχρι σήµερα αντίστοιχες ασφαλιστικές διευκολύνσεις σε

επιχειρήσεις, σε εργοδότες και σε ασφαλισµένους που επλήγη-
σαν από τις φυσικές καταστροφές στις 21 και 22 Οκτωβρίου
στους Δήµους Μεσολογγίου και Ναυπακτίας, σε αντίθεση µάλι-
στα µε όσα έχουν αποφασιστεί σε αντίστοιχες περιπτώσεις,
όπως προείπα;

Δεύτερον, σκοπεύετε να προβείτε άµεσα σε τέτοιου είδους
ρυθµίσεις για τις πληγείσες περιοχές της Αιτωλοακαρνανίας και
µε ποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, τόσο για την Ι.Π του Με-
σολογγίου όσο και για τον Δήµο Ναυπακτίας;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Η διαδικασία οριοθέτησης των ζηµιωθεισών περιοχών είναι
πολύ σαφής, προβλέπεται στον νόµο και την κάνει η περιφέρεια. 

Είπατε ότι οι πληµµύρες στην περιοχή της Αιτωλοακαρνανίας,
στην Ι.Π. Μεσολογγίου και στη Ναύπακτο έγιναν 21 και 22 Οκτω-
βρίου. Θα σας πω ότι οι σεισµοί που έγιναν το 2014 στην ίδια πε-
ριοχή αντιµετωπίστηκαν µε την υπουργική απόφαση που έπρεπε
να εκδοθεί πάνω από έναν χρόνο µετά. Έχετε δίκιο, αλλά εάν θυ-
µάστε το 2014 έγιναν οι σεισµοί στην περιοχή σας. Και µετά από
ενάµιση έτος βγήκε η σχετική απόφαση που οριοθετούσε τις
πληγείσες επιχειρήσεις. 

Η διάκριση γίνεται στον νόµο ως προς τις ζηµιωθείσες επιχει-
ρήσεις, όχι ως προς όλους όσοι βρίσκονται γενικά στην περιοχή
αυτή. Άρα, πρέπει να γίνει αυτοψία από τα αρµόδια όργανα της
περιφέρειας και αυτό θέλει χρόνο. 

Το σχετικό έγγραφο, στο οποίο αναφέρεστε, το οποίο εξέ-
δωσα στις 25 Οκτωβρίου, θα παρατηρήσετε ότι πρόκειται για µια
σειρά περιοχών σε όλη την Ελλάδα από την Αργαλαστή στον
Βόλο µέχρι τη Μεσσηνία και την Ηλεία και σε πάρα πολλές πε-
ριοχές και στις πυρκαγιές στη Θάσο. Ήταν όλες εκείνες οι πε-
ριοχές που µέχρι τη σύνταξη του σχετικού εγγράφου είχαν
συµβεί αυτά τα γεγονότα. Και από µέριµνα και προνοητικότητα -
όχι από πληρότητα των ενεργειών, γιατί ακόµα και εκεί δεν έχουν
ολοκληρωθεί οι διαδικασίες εντοπισµού των ζηµιών- προκειµένου
να υπάρχει µια κατευθυντήρια οδηγία προς όλες τις υπηρεσίες
του Οργανισµού Κοινωνικής Ασφάλισης για να µην διώκονται για
οφειλές οι επιχειρήσεις και οι άνθρωποι εκείνοι που βρίσκονται
σε αυτές τις περιοχές, έβγαλα αυτό το έγγραφο, το οποίο απέ-
στειλα και στις αρµόδιες οικείες υπηρεσίες αυτών των περιοχών. 

Θα το κάνω και για τη Ναύπακτο και για το Μεσολόγγι γιατί
στο µεταξύ συνέβησαν και άλλες ζηµιές. Υπήρξαν και άλλες θε-
οµηνίες σε άλλες περιοχές µετά την 25η Οκτωβρίου. 

Αναµένεται αυτό το έγγραφο το οποίο αποτελεί κατευθυντή-
ρια οδηγία και δεν λύνει το θέµα, κύριε Κωνσταντόπουλε. Το
θέµα θα λυθεί νοµίµως και ολοκληρωτικά, όταν οι αρµόδιοι φο-
ρείς της περιφέρειας µάς πουν ποιες είναι οι επιχειρήσεις που
έχουν πάθει ζηµιά. Εποµένως, δεν είµαστε εκτός των προθέσεων
στις οποίες και εσείς θέλετε να ανταποκρινόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ
αυτό που ζητώ είναι ό,τι θα ισχύσει από πλευράς Υπουργείου Οι-
κονοµικών να ισχύσει και από πλευράς Υπουργείου Εργασίας.
Το ζήτηµα είναι να υπάρξουν άµεσα µέτρα που θα δώσουν λύ-
σεις και θα στηρίξουν τους κατοίκους αυτών των περιοχών, που
θα τους επιτρέψουν να ξαναγυρίσουν στην κανονικότητα της
ζωής τους, γιατί ήδη έχουν υποστεί τις συνέπειες της κρίσης και
τώρα είναι υποχρεωµένοι να υποστούν και τις συνέπειες των
ακραίων αυτών καιρικών συνθηκών. 

Να τονίσω εδώ ότι οι πληµµύρες στις 21 και 22 Οκτωβρίου
είχαν ως αποτέλεσµα και άλλα επακόλουθα, όπως για παρά-
δειγµα κάποιοι οι οποίοι δεν πλήρωσαν τη ρύθµισή τους στο
τέλος του Οκτώβρη να τη χάσουν. Και εδώ οι πολίτες προσπα-
θούν µε κάθε τρόπο να διατηρήσουν τη ρύθµιση την οποία έχουν
κάνει, γιατί πραγµατικά στο τέλος κάθε µήνα βρίσκονται στην
ανάγκη να καταθέσουν το ποσό που αναλογεί σε αυτή τη δόση.
Όµως, λόγω αυτών των συνθηκών κάποιοι την έχασαν. Πρέπει
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να το δούµε και να κοιτάξουµε έστω τι µπορεί να γίνει πάνω σε
αυτό. 

Επίσης, γνωρίζετε ότι πολλοί αντιµετωπίζουν ακόµα και ποινι-
κές ευθύνες -αν είναι, βέβαια, ασυνεπείς στη ρύθµισή τους- και
κινδυνεύουν να έχουν και κατασχέσεις της περιουσίας τους.
Τώρα όλοι αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται στον αέρα. Και για τους
παραπάνω λόγους δεν µπορούν να κάνουν κάτι περισσότερο
ούτε να ελέγξουν ουσιαστικά τα πράγµατα. 

Οφείλετε, λοιπόν –και επιβάλλεται από την πλευρά σας- να δώ-
σετε µια εξάµηνη παράταση. Μάλιστα, θα έλεγα ότι η απόφασή
σας πρέπει να ισχύσει και αναδροµικά, ώστε να στηριχθούν όσοι
ήρθαν αντιµέτωποι µε αυτά τα ακραία φυσικά φαινόµενα. 

Θα ήθελα, επίσης, να επιστήσω την προσοχή σας και σε ένα
ακόµη σοβαρό ζήτηµα. Είναι βασικό αίτηµα της τοπικής κοινω-
νίας να δροµολογηθούν άµεσα διαδικασίες για την υλοποίηση
αντιπληµµυρικών έργων που θα αποτρέπουν τέτοια καταστρο-
φικά φαινόµενα, καίτοι γνωρίζω, βέβαια, ότι αυτό δεν άπτεται του
χαρτοφυλακίου σας. Είναι απαραίτητο, όµως, η Κυβέρνηση να
µεριµνήσει για την αντιπληµµυρική προστασία πολλών περιοχών
της περιφέρειας και ιδιαίτερα στην Αιτωλοακαρνανία. 

Υπάρχει, µάλιστα, µια ενηµέρωση από τον κ. Σκουρλέτη ότι θα
διατεθούν πόροι για την υλοποίηση ενός προγράµµατος πρόλη-
ψης ζηµιών και καταστροφών και στην πόλη του Μεσολογγίου
και της Ναυπακτίας. Αυτό το πρόγραµµα θα έλεγα ότι είναι
ανάγκη να επεκταθεί και σε άλλες περιοχές του Νοµού Αιτωλο-
ακαρνανίας, όπου παρατηρούνται τέτοιου είδους φυσικές κατα-
στροφές, έτσι ώστε να µην αισθάνονται οι πολίτες ότι αφήνονται
µόνοι τους να αντιµετωπίσουν τις συνέπειες φυσικών φαινοµέ-
νων. 

Επίσης, απαιτείται άµεσα να ξεκολλήσουν οι πόροι ύψους 5,2
εκατοµµυρίων ευρώ του ΕΣΠΑ 2014-2020 για τη δυτική Ελλάδα,
για να περάσουµε ουσιαστικά στην υλοποίηση όσων µελετών
έχουν σχεδιαστεί προ καιρού και δεν έχουν εξελιχθεί µέχρι σή-
µερα. 

Γι’ αυτό χρειάζεται, λοιπόν, να µεριµνήσει η Κυβέρνηση όσο
το δυνατόν συντοµότερα, ώστε να µη βρίσκονται εκτεθειµένες
οι περιοχές σε τέτοια ακραία καιρικά φαινόµενα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε Κωνσταντόπουλε, φροντίζουµε να ανταποκρινόµαστε σε
τέτοιου είδους προβλήµατα, όπως µε τα αντιπληµµυρικά έργα
στα οποία αναφέρεστε.

Θυµίζω και γνωστοποιώ και σε όσους δεν το έχουν ακούσει
και δεν το έχουν πληροφορηθεί ότι σε προ ολίγων µηνών δική
µου απόφαση αποδοχής σχετικής γνωµοδότησης του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους παρέχεται η δυνατότητα ασφαλιστικής
ενηµερότητας σε όσους δήµους έχουν οφειλές, όταν πρόκειται
να κάνουν τέτοιου είδους έργα, για να µπορούν να αξιοποιούν
κεφάλαια από διάφορα προγράµµατα –είτε δηµοσίων επενδύ-
σεων είτε ΕΣΠΑ- προκειµένου να εκτελούν τα έργα και να κατα-
βάλουν ασφαλιστικές εισφορές από αυτά τα κονδύλια.

Φροντίζουµε, λοιπόν, σε κάθε περίπτωση να παίρνουµε τα
µέτρα που µπορούµε για να βοηθάµε και την τοπική αυτοδιοί-
κηση να κάνει τα έργα τα οποία είναι απαραίτητα. 

Θα επανέλθω, όµως, σε ό,τι σας είπα πριν σχετικά µε τις ασφα-
λιστικές εισφορές. Είναι βέβαιο ότι όσοι οφείλουν και έχουν υπο-
στεί ζηµία, έχουν πληγεί, δεν θα έχουν κανένα πρόβληµα. Όµως,
όταν θα οριοθετηθεί από την αρµόδια περιφέρεια η περιοχή που
έχει πληγεί, δεν θα χάνει κανείς τίποτα. Σας το λέω µε βεβαι-
ότητα. Είναι δίπλα σας και ο κ. Κεγκέρογλου που µπορεί να σας
διαβεβαιώσει ότι έτσι ήταν πάντα. Δεν άλλαξε αυτό τώρα. Σας
είπα πριν ότι στο σεισµό της Αιτωλοακαρνανίας το 2014 η σχε-
τική απόφαση βγήκε ενάµιση χρόνο µετά. Θα µπορούσα να σας
φέρω εδώ πάρα πολλές περιπτώσεις που φαίνεται ότι µετά από
ένα και δύο χρόνια έβγαιναν οι σχετικές αποφάσεις και τώρα µι-
λάµε για λίγους µήνες.

Σας δηλώνω ότι, όπως έκανα και για όλες τις άλλες περιοχές

από την πυρόπληκτη Θάσο µέχρι τη Μεσσηνία, που είχε τις ζη-
µιές από τη θεοµηνία, από τις πληµµύρες, και την Ηλεία, τη Λα-
κωνία και τον Παγασητικό, καλύπτονται µε δική µου εγκύκλιο –
κατεύθυνση οδηγιών προς όλες τις υπηρεσίες- θα το κάνω και
γι’ αυτήν την περιοχή όπως και για άλλες που ακολούθησαν αρ-
γότερα, µετά τις 25 Οκτωβρίου που έβγαλα την απόφαση. 

Συνεπώς, δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας για όσους
ασφαλισµένους έχουν πληγεί, γιατί µόνο γι’ αυτούς πρόκειται. Ο
νόµος το λέει ρητά, είναι παλιός νόµος, δεν είναι τωρινός και θα
ήταν πραγµατικά παράδοξο εκείνοι που δεν έχουν υποστεί ζηµία
να απολαµβάνουν των πλεονεκτηµάτων –που δεν είναι πλεονε-
κτήµατα, είναι ουσιαστικά υποστήριξη- που απολαµβάνουν και
εκείνοι που έχουν πάθει ζηµιά. Σκεφτείτε, δηλαδή, να επιβιώνει
ένας φούρνος σε µία περιοχή από µία καταστροφή, να κατα-
στράφηκαν πέντε φούρνοι και αυτός ο ένας να επωφελείται και
από την αναστολή εισφορών. Δεν θα ήταν λογικό και δεν έχει
καµµία σχέση µε την αντίληψη περί αλληλεγγύης που ο νόµος
αυτός θέλει να προσφέρει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το παραπέµψατε στο
µέλλον. Να υπάρξει αντιµετώπιση άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφή-
στε, κύριε Κωνσταντόπουλε. Έχουµε πέσει πολύ έξω στο πρό-
γραµµα.

Θα συζητηθεί τώρα η µε αριθµό 211/10-10-2016 ερώτηση του
Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ
– ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε την υποχρεωτική ασφάλιση των µικρών δραστηριοτήτων
σε χωριά κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά την ψήφιση του ασφαλιστικού νόµου

4387/2016 έχει υπάρξει µια δηµόσια συζήτηση, η οποία συνεχί-
στηκε και µετά την ψήφιση του νόµου και αφορά τις µικρές δρα-
στηριότητες στα χωριά, που γενικώς θα έλεγα αφορούν χωριά
κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων, αλλά κυρίως εντοπίζονται σε
µικρότερου πληθυσµού τοπικές κοινότητες.

Από την πλευρά σας, υπάρχει η διαβεβαίωση ότι δεν αλλάζει
τίποτα σε αυτό που ισχύει µέχρι τώρα. Από την πλευρά µας,
υπάρχει το ερώτηµα για ποιες κατηγορίες ισχύει αυτό. Θα έλεγα
ότι οι κάτοικοι και αυτοί οι οποίοι δραστηριοποιούνται επιχειρη-
µατικά στα χωριά είναι πραγµατικά σε σύγχυση, διότι, ακούγον-
τας εσάς από τη µία µεριά και εµάς γενικότερα από την άλλη,
δεν βγάζουν συµπέρασµα για το τι θα ισχύει από 1-1-2017. 

Και συγκεκριµενοποιώ τώρα: Αυτοί οι οποίοι σήµερα ασκούν
δραστηριότητες µη γεωργικές, αλλά λόγω της πρόνοιας του
νόµου που υφίσταται, ασφαλίζονται στον ΟΓΑ, θα συνεχίσουν –
καθώς φαίνεται- την πορεία, την εξέλιξη των ασφαλιστικών ει-
σφορών που αφορούν τους αγρότες για τις µη γεωργικές δρα-
στηριότητες. Αυτό καταλαβαίνω εγώ µέχρι τώρα.

Για νέες δραστηριότητες δεν έχετε διευκρινίσει τι θα ισχύει
από 1-1-2017. Ένας, δηλαδή, που τον Ιανουάριο θα κάνει έναρξη
σε ένα µικρό χωριό το 2017, θα ασφαλιστεί σύµφωνα µε αυτά τα
οποία ισχύουν για τους αγρότες ή για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες;

Αυτή η συζήτηση γίνεται πραγµατικά σε κάθε καφενείο σε
αυτά τα χωριά και θα πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε, ούτως ώστε
να φύγει η ανασφάλεια από αυτούς τους ανθρώπους και να µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν τα πολλά προβλήµατα που ήδη αντι-
µετωπίζουν λόγω της οικονοµικής κρίσης και λόγω της µείωσης
της δραστηριότητας και στα µικρά χωριά, στις τοπικές κοινότη-
τες, στις οποίες κάνουν µια προσπάθεια να κρατηθούν και να µεί-
νουν.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Η σαφής διάταξη του άρθρου 40 του ν.4387 δεν αφήνει καµµία
αµφιβολία, κύριε Κεγκέρογλου και καλά κάνετε και ρωτάτε, αφού
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υπάρχει τέτοια ανησυχία στην ύπαιθρο χώρα, ώστε να γίνει για
άλλη µια φορά σαφές. 

Θα το πω διαβάζοντας και τον νόµο. Ο νόµος µιλάει για όσους
υπάγονταν στις διατάξεις περί ΟΓΑ. Διατηρούν αυτές τις διατά-
ξεις ως προς την υπαγωγή. Εν συνεχεία, µιλάει και για όσους θα
υπάγονται. Άρα, µιλάει και για το µέλλον, σε διάρκεια χρόνου
µέλλοντος. Συνεπώς η διάταξη δεν αφήνει καµµία αµφιβολία,
διότι λέει παρακάτω ότι θα υπάγονται βάσει των γενικών και ει-
δικών διατάξεων που ίσχυαν για τον ΟΓΑ µέχρι την έναρξη του
νόµου. 

Άρα, πέραν κάθε αµφιβολίας είναι σαφές ότι και για τις µελ-
λοντικές δραστηριότητες που δεν είναι γεωργικές, αλλά ασκούν-
ται σε περιοχές που έχουν κάτω από δύο χιλιάδες κατοίκους, θα
υπάγονται και αυτοί στην κλίµακα εκείνης της κατώτατης βάσης
υπολογισµού των ασφαλιστικών εισφορών που θα ισχύουν για
τους αγρότες, δηλαδή στα 410 ευρώ. 

Είναι αλήθεια βεβαίως –δεν το είπατε, ίσως το λέγατε στη δευ-
τερολογία σας, θα το πω εγώ- ότι τα τουριστικά καταλύµατα
εξαιρέθηκαν, γιατί περιλαµβάνονταν και αυτά πριν στην κατηγο-
ρία που βρίσκονται τα άλλα καταστήµατα σε περιοχές µε κατοί-
κους κάτω από δύο χιλιάδες. Εξαιρέθηκαν και θα σας δώσω την
εξήγηση τώρα, για να καθησυχάσω τον κόσµο που ανησυχεί, σε
περίπτωση που έχει τουριστικά καταλύµατα κάτω των πέντε.
Αυτή ήταν η παλιά διάταξη. 

Αν είναι αγρότες ή αν έχουν άλλη δραστηριότητα και υπάγον-
ται για την κύρια απασχόλησή τους σε άλλη δραστηριότητα,
αυτό που θα συµβεί είναι να καταβάλλουν ασφαλιστική εισφορά
επί του καθαρού κέρδους, των καθαρών εσόδων που θα υπάρ-
ξουν στη δραστηριότητα των καταλυµάτων. Συνεπώς δεν πρό-
κειται εν τέλει για κάποια σοβαρή επιβάρυνση. 

Όσον αφορά αυτούς που δεν έχουν άλλη δραστηριότητα
παρά µόνο τα τουριστικά καταλύµατα και µόνο για αυτούς η δια-
φορά στην επιβάρυνση, αν έχουν εισοδήµατα πάνω από τα κα-
τώτατα, θα είναι γύρω στα 35 ευρώ τον µήνα σε σχέση µε την
εισφορά που θα κατέβαλλαν αν δεν ερχόταν αυτή η εξαίρεση
τώρα. 

Στην πραγµατικότητα όσοι έχουν τουριστικά καταλύµατα
ανέρχονται σε δύο χιλιάδες είκοσι εννιά περίπου άτοµα. Τόσες
είναι οι επιχειρήσεις που έχουν µόνο τουριστικά καταλύµατα.
Είναι καταλύµατα που έχουν µεγάλα εισοδήµατα, µεγάλα έσοδα,
γιατί ξέρετε ότι πάρα πολλές περιοχές έχουν πανάκριβα κατα-
λύµατα. Αν πάτε σε πολλές περιοχές –να µην τις απαριθµήσω-
όπως και στην Κρήτη ή στη Χερσόνησο, θα δείτε µικρά καταλύ-
µατα, τα οποία όµως είναι αρκετά τσουχτερά στην τιµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερόµουν καν στα τουριστικά κα-

ταλύµατα, γιατί δεν ήταν αυτό το αντικείµενο της επίκαιρης ερώ-
τησης. Το αντικείµενο της επίκαιρης ερώτησης είναι εκατοντάδες
χιλιάδες µικρές δραστηριότητες στα χωριά, στις τοπικές κοινό-
τητες κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων, που αγωνίζονται πραγ-
µατικά να κρατήσουν ζωντανή την ύπαιθρο και ιδιαίτερα τις µειο-
νεκτικές περιοχές.

Είπατε ότι είναι σαφής η διάταξη του ν.4387 για αυτές τις δρα-
στηριότητες. Και για αυτές που υφίστανται και για αυτές που θα
ξεκινήσουν µετά την 1-1-2017 θα ακολουθήσουν τις ασφαλιστι-
κές εισφορές κατά τους κανόνες που θα ασφαλίζονται οι αγρό-
τες, δηλαδή –για να πάµε και στο επόµενο στάδιο- θα υπάρχει
ένα µεταβατικό διάστηµα µέχρι το 2019-2020… 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το 2021.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …στο οποίο θα έχουµε προοδευ-
τική αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών, τις οποίες καταβάλ-
λουν. 

Αν ισχύει αυτό το 410 ευρώ ξερό, να µας πείτε τι ακριβώς είναι.
Είναι µηνιαία ή ετήσια εισφορά και για ποια χρονιά ισχύει; Βε-
βαίως, να µας πείτε και να µας διευκρινίσετε, αφού θα είναι µε
βάση το εισόδηµα, το 410 ευρώ τι νόηµα έχει, όποια και αν είναι
η απάντηση. Εγώ θέλω να µας πείτε ένα παράδειγµα. 

Το 2020, δεν ξέρω τι µεταβατικό διάστηµα θα είναι, το 2018.

Ένας που έχει εισόδηµα 10.000 ευρώ –µην πάµε σε µεγαλύτερα
εισοδήµατα- που είναι από αγροτική και επαγγελµατική δραστη-
ριότητα, πόση ασφαλιστική εισφορά θα πληρώνει το 2020; Γιατί
µπερδευτήκαµε περισσότερο. Θα πληρώνει µε βάση το εισόδηµά
του επί 27%, επί 70%, που είναι οι ασφαλιστικές εισφορές των
αγροτών;

Δώστε αυτές τις απαντήσεις, για να φύγει πραγµατικά η αµφι-
βολία στους ανθρώπους. Αυτό το νόηµα έχει η ερώτηση για τις
χιλιάδες µικροεπαγγελµατίες και µικροεπιχειρήσεις που δραστη-
ριοποιούνται ή τους νέους ανθρώπους που θέλουν να µείνουν
στον τόπο τους και πρέπει να υπάρχει κίνητρο. 

Θα έλεγα ότι, για να µην πηγαίναµε µε τη διαδικασία των εξαι-
ρέσεων -γιατί δεν είναι κάτι για το οποίο κάνουµε χάρη- θα πρέ-
πει να υπάρξει µια διαφορετική αντιµετώπισή τους ίσως µε τον
ίδιο στόχο. Να δοθούν κίνητρα για να µείνουν στον τόπο τους,
κίνητρα για να µείνουν στις µειονεκτικές περιοχές, προκειµένου
να κρατηθεί ζωντανή µια τοπική κοινότητα. Αυτό τι σηµαίνει; Ση-
µαίνει ότι από τις ασφαλιστικές εισφορές που πληρώνουν σε πό-
λεις σε άλλες δραστηριότητες, οι τοπικές δραστηριότητες σε
αυτές τις περιοχές να έχουν ένα συγκεκριµένο ποσοστό, παρα-
δείγµατος χάριν 50%, µε το οποίο θα επιβαρύνονται και δεν ανα-
φέροµαι στα µεταβατικά διαστήµατα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, µε ρωτούσε πρόσφατα ένα στέλεχος
στην αγροτική παραγωγή τι ανώτατη σύνταξη µπορεί να πάρει
κάποιος που ασχολείται µε αγροτικές ή κτηνοτροφικές ή αλιευ-
τικές εκµεταλλεύσεις. Όταν του είπα ότι η ανώτατη σύνταξη, µε
βάση τα σηµερινά δεδοµένα και όχι τα µελλοντικά -δηλαδή µε
βάση τις παρούσες αξίες- θα φθάνει τις 2.037 ευρώ, µου είπε
«αυτό το αγνοούσαµε, διότι είχαµε την εντύπωση ότι οι συντάξεις
θα ήταν περίπου στο ύψος αυτό το οποίο καταβάλλει σήµερα ο
ΟΓΑ». 

Η ελάχιστη βάση υπολογισµού είναι στα 410 ευρώ, πάνω στην
οποία υπολογίζεται η εισφορά. Εποµένως για εκείνους τους
αγρότες που έχουν πάρα πολύ υψηλά εισοδήµατα πράγµατι θα
υπάρξει και µεγαλύτερη εισφορά. Αυτός είναι ο κανόνας. Η βάση
του υπολογισµού, όµως, που είναι για να προστατεύσει εκείνους
που βρίσκονται σε µικρή παραγωγική δυνατότητα, είναι η χαµη-
λότερη που µπορέσαµε να βρούµε, στο 70% δηλαδή των 586
ευρώ που ισχύουν για όλες τις άλλες περιπτώσεις ασφαλισµέ-
νων. 

Ήταν µια πρόνοια για τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους και
τους αλιείς, επειδή υπάρχει µεγαλύτερη ευπάθεια σε αυτή την
παραγωγή και επειδή υπάρχουν θέµατα πολλές φορές που δυ-
σκολεύουν τους ανθρώπους που δραστηριοποιούνται σε αυτούς
τους τοµείς. Συνεπώς δεν νοµίζω ότι κι εδώ υπάρχει κάτι το οποίο
θα πρέπει πιο πολύ να διευκρινίσω. 

Βεβαίως, κάποιος που έχει ένα µικρό κατάστηµα και µια καλ-
λιέργεια σε ένα χωριό ή µια περιοχή κάτω από δύο χιλιάδες κα-
τοίκους, το εισόδηµά του θα είναι µέσα σε αυτό το πλαίσιο
ιδωµένο και µέσα σε αυτή τη βάση θα κυµαίνεται ο υπολογισµός
των εισφορών, ο οποίος κλιµακωτά από το 2017 πάει στο 14%,
το 2018 στο 16% µετά πάει στο 19% και 19,5% και καταλήγει στο
20% το 2021.

Υπάρχει, λοιπόν, βαθµιαία αυτή η µετάβαση κατά το ποσοστό
της εισφοράς, το οποίο κυµαίνεται κλιµακωτά, όπως είπα, χαµη-
λότερα απ’ ό,τι οι υπόλοιποι ασφαλισµένοι. Η βάση των 410 είναι
φυσικά γι’ αυτούς που έχουν το χαµηλότερο εισόδηµα. Νοµίζω
ότι τα στοιχεία που έχουµε είναι ατράνταχτα. Έχουµε ξαναπεί
ότι περίπου το 95% των αγροτών δηλώνει περίπου 5.000 ευρώ
καθαρό εισόδηµα. 

Συνεπώς δεν προκύπτουν τέτοια προβλήµατα για τα οποία εκ-
δηλώνετε ανησυχία, σχετικά µε το ότι µπορεί να ρηµάξει η ύπαι-
θρος από αυτό το σύστηµα καταβολής εισφορών. 

Αντιθέτως, είναι στο επίκεντρο του ασφαλιστικού µας συστή-
µατος πλέον και ο αγρότης, ο οποίος, κύριε Κωνσταντόπουλε –

1938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γιατί είδα το µειδίαµά σας- έτσι θα είναι. Βέβαια, δεν θα είναι οι
περισσότεροι στην υψηλή σύνταξη, γιατί δεν έχουν τόσα εισο-
δήµατα. Όµως, θα φτάνει σε κάποιες περιπτώσεις που έχουν µε-
γάλα εισοδήµατα ορισµένοι παραγωγοί. Και υπάρχουν τέτοιοι.
Βέβαια, δεν είναι πολλοί. Είπα ότι το 95% είναι µέχρι 5.000 ευρώ.
Δεν µιλάω για τους πολλούς, αλλά για λίγους. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πόσο θα πληρώνει ο έχων εισό-
δηµα 10.000 ευρώ; Και ο έχων εισόδηµα 5.000 ευρώ πόσο θα
πληρώνει; Μπορείτε να µου πείτε αυτό; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Βλέπετε ότι
υπάρχει µια διακύµανση. Δεν µπορώ τώρα να κάνω λογαριασµό
από το µυαλό µου για πέντε διαφορετικά ποσοστά. 

Εποµένως δεν θα υπάρξει πρόβληµα. Να είστε καλά! 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προχω-

ράµε στην πέµπτη µε αριθµό 180/7-11-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, σχετικά µε τις κωλυσιεργίες στην έναρξη των εργασιών
αποκατάστασης του παλαιού Δικαστικού Μεγάρου Άρτας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστος Σπίρτζης. 

Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι σήµερα µε επίκαιρη ερώτηση σε

ένα θέµα που απασχολεί την πόλη της Άρτας, αλλά και τον Νοµό
της Άρτας, σε σχέση µε το παλαιό Δικαστικό Μέγαρο, το οποίο
βρίσκεται στο κέντρο της πόλης. 

Έχω καταθέσει σειρά ερωτήσεων και τον περασµένο Μάιο και
τον Ιούνιο και προς εσάς και προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, ούτως ώστε να ξεκαθαριστεί
το ζήτηµα µε το παλαιό Δικαστικό Μέγαρο.

Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι το Ειρηνοδικείο και το Πταισµατοδικείο
Άρτας στεγάζονται σε µισθωµένο κτήριο, που δεν πληροί τις
προϋποθέσεις ενός σύγχρονου κτηρίου. Μάλιστα, υπάρχει ιδιό-
κτητο κτήριο, το παλιό Δικαστικό Μέγαρο, που έχουν συνταχθεί
οι µελέτες και έχουν ξεκαθαριστεί τα ιδιοκτησιακά σε σχέση µε
το κτήριο. Θα σας θυµίσω την τελευταία απάντηση που µου δώ-
σατε εσείς, απάντηση της «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ», σε ερώτησή
µου. Εσείς υπογράφετε και µου τη στέλνετε. 

Η ερώτησή µου ήταν στις 2-6-2016 και εσείς απαντήσατε στις
6 Ιουλίου του τρέχοντος έτους. Σας διαβάζω ακριβώς τι λέει
µέσα το έγγραφο της εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.»,
που είναι φορέας τον οποίο εσείς εποπτεύετε. Λέει, λοιπόν, τα
εξής: «…το έργο είναι ενταγµένο στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων για φέτος. Η πίστωση στον προϋπολογισµό του
2016 είναι 500.000 ευρώ, ενώ εκτιµάται ότι θα δηµοπρατηθεί έως
το τέλος Σεπτεµβρίου…».

Δεδοµένου ότι το ζήτηµα αυτό είναι από το 2013 και προς µε-
γάλη απογοήτευση των συµπολιτών µας οι εργασίες αποκατά-
στασης δεν έχουν ξεκινήσει ακόµα, κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε
για τα εξής: Ολοκληρώθηκε η δηµοπράτηση του έργου; Αναδείχ-
θηκε ο ανάδοχος; Υπήρξαν ενστάσεις; Ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα έναρξης και ολοκλήρωσής του; Σε ποιες ενέργειες
προτίθεστε να προχωρήσετε, προκειµένου να επισπεύσετε την
όλη διαδικασία;  

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε συνάδελφε, σε σχέση µε το σκεπτικό της επίκαιρης

ερώτησής σας, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι πλήθος δικαστι-
κών κτηρίων, όχι µόνο στην Άρτα, αλλά σε όλη τη χώρα στεγά-
ζονται σε µισθωµένα κτήρια, τα οποία δεν πληρούν τις προϋ-
ποθέσεις που όλοι θα θέλαµε να έχουν τα δικαστικά κτήρια. 

Όπως γνωρίζετε, η αρµοδιότητα γι’ αυτά τα κτήρια και η χρη-
µατοδότηση κατασκευής τους ανήκε στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, το οποίο και το ανέθετε στην εταιρεία «ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑ-
ΣΤΙΚΗ». Με τη συγχώνευση που έγινε από την προηγούµενη κυ-

βέρνηση, δυστυχώς δεν προβλέφθηκε η µεταφορά των πόρων
που υπήρχαν και στη νέα εταιρεία, δηλαδή στην «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ Υ-
ΠΟΔΟΜΕΣ». Αυτή είναι η ανώνυµη εταιρεία στην οποία συγχω-
νεύθηκαν τρεις εταιρείες, µία από τις οποίες είναι και η «ΘΕΜΙΣ
ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ».

Γνωρίζετε ότι όπου δεν υπάρχει χρηµατοδότηση, δεν υπάρ-
χουν και έργα. Δεν το λέω για τη συγκεκριµένη περίπτωση, το
λέω γενικά, γιατί από τη «ΘΕΜΙΣ» και από τη ΔΕΠΑΝΟΜ και από
τον ΟΣΚ είναι αρκετά τα χρωστούµενα και πολλές οι διεκδικήσεις
από παλιά έργα.

Πρόσθετα, θα ήθελα να αναφέρω για το συγκεκριµένο έργο
ότι τόσο µε το έγγραφο της «ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ» το 2014
-και θα ήθελα να τα καταθέσω αυτά στη συνέχεια- όσο και στους
υπηρεσιακούς παράγοντες που χειρίστηκαν το θέµα στη συνέ-
χεια -ως «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ»- και µας έδωσαν την απάν-
τηση που έχετε, ήταν ώριµο. Συγκεκριµένα, αναφέρεται σε απά-
ντηση του διευθύνοντος συµβούλου της «ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑ-
ΣΤΙΚΗ» στις 11 Φεβρουαρίου του 2014 ότι έχουν ολοκληρωθεί οι
µελέτες και προς το Υπουργείο Δικαιοσύνης και προς τον Δικη-
γορικό Σύλλογο Άρτας. Την ίδια αναφορά έδωσαν υπηρεσιακοί
παράγοντες τον Ιούνιο, που αποστείλαµε, όπως αναφέρατε και
εσείς.

Αυτές οι αναφορές κέντρισαν και το δικό µου ενδιαφέρον,
γιατί µέσα στο 2016 δεν έχει ολοκληρωθεί το έργο. Σας ενηµε-
ρώνω, λοιπόν, ότι, για να γίνει η δηµοπράτηση, έπρεπε να έχει
εκδοθεί οικοδοµική άδεια, σύµφωνα µε τις µελέτες που είχαν εκ-
πονηθεί. Στη διαδικασία έκδοσης οικονοµικής άδειας αποκαλύ-
φθηκαν µια σειρά από ελλείψεις στις συγκεκριµένες µελέτες.

Χαρακτηριστικά, να σας επισηµάνω τι έλειπε: Δεν υπήρχε γε-
ωτεχνική µελέτη καθόλου και έγινε η σχετική αλληλογραφία τόσο
µε τον Δήµο Άρτας µήπως µπορέσει και την εκπονήσει ο Δήµος
-δεν µπορεί- όσο και µε το ΤΑΧΔΙΚ, για να τη χρηµατοδοτήσει.
Δεν υπήρχε ενεργειακή µελέτη, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
Ενεργειακής Απόδοσης Κτηρίων. Όλες οι µελέτες που είχαν γίνει
µέχρι το 2014 έχρηζαν επικαιροποίησης, γιατί µέρος του κτηρίου
ήταν αυθαίρετο και είναι αυθαίρετο.

Μετά τα παραπάνω δόθηκαν οι εντολές για την ολοκλήρωση
των µελετών που υπολείπονται, την εξέταση, σύµφωνα µε τον
νόµο, για το αυθαίρετο τµήµα του κτηρίου και την επικαιροποί-
ηση των παραπάνω, δήθεν, ολοκληρωµένων µελετών, ώστε να
µπορέσει η Υπηρεσία να δηµοπρατήσει το έργο στο πρώτο εξά-
µηνο του 2017.

Δυστυχώς, είναι µια ακόµη περίπτωση που αναδεικνύει τις πα-
θογένειες στον χώρο των δηµοσίων έργων, των υπηρεσιών, αλλά
και την πρόχειρη αντιµετώπισή τους µετά από τις διαδικασίες
συγχώνευσης των τριών εταιρειών ΟΣΚ, ΔΕΠΑΝΟΜ και «ΘΕΜΙΣ»
σε µία.

Με τις προβλέψεις που έχουµε θέσει στον νέο νόµο για τα δη-
µόσια έργα, θα αναδειχθούν και θα αντιµετωπιστούν πολλές πα-
ραπλήσιες περιπτώσεις, ώστε να µην κοστίζουν τα δηµόσια έργα
–λόγω των παραλείψεων που υπήρχαν και των µη ολοκληρωµέ-
νων ή άκαιρων µελετών που υπήρχαν– πολλαπλάσια από αυτά
που πραγµατικά πρέπει να κοστίζουν στον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ πολύ και συγχαρητήρια, γιατί µέσω του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου αναδεικνύονται και τέτοια θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, δεν µε καλύπτει η απάντησή σας. Δεν µε κα-

λύπτει, διότι περίµενα από έναν άνθρωπο του τεχνικού κλάδου
να µου δώσει συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα, συγκεκριµένες
ηµεροµηνίες.

Επίσης, θέλω να σας ενηµερώσω ότι είναι εκτεθειµένη η Κυ-
βέρνηση και µέσω υµών, αλλά και η προηγούµενη Κυβέρνηση, η
οποία ανασχηµατίστηκε. Όµως, εκθέτετε και Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ από τον Νοµό Άρτας, διότι από τον προηγούµενο Υπουργό
Δικαιοσύνης, τον κ. Παρασκευόπουλο, υπήρξε ανακοίνωση τον
περασµένο Μάιο µαζί µε τον Βουλευτή Άρτας, τον κ. Τσίρκα, ότι
το συγκεκριµένο έργο άµεσα θα προχωρήσει και θα δηµοπρα-
τηθεί.

Εµένα, λοιπόν, ο ρόλος µου είναι να σας παρακολουθώ και να
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σας ελέγχω. Έχω δεσµευθεί στους Αρτινούς πολίτες ότι θα ασκώ
αυστηρή κριτική, έλεγχο και επιτήρηση σε αυτά τα οποία γρά-
φετε και λέτε και εσείς και η Κυβέρνηση συνολικά.

Υπήρξε, λοιπόν, ανακοίνωση τον περασµένο Μάιο από το Υ-
πουργείο Δικαιοσύνης, µαζί µε τον κ. Τσίρκα, τον Βουλευτή Άρ-
τας, ότι το έργο άµεσα θα προχωρήσει. 

Δεν σταµάτησα, όµως, εκεί. Οι Αρτινοί συµπολίτες µπορεί να
σας πιστεύουν. Εγώ δεν σας πιστεύω. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Ρώτησα συγκεκριµένα. Απάντησε, λοιπόν, η εταιρεία, την
οποία εποπτεύετε, ότι τον Σεπτέµβριο θα γίνει η δηµοπράτηση.
Έχω την απάντηση εδώ πέρα. Αν θέλετε, µπορώ να σας τη
δώσω, να την καταθέσω στα Πρακτικά, για να τη διαβάσετε ακρι-
βώς.

Όταν έδωσαν αυτή την απάντηση, δεν γνώριζαν ότι υπάρχει
πρόβληµα µε τις γεωτεχνικές µελέτες, ότι δεν υπάρχει γεωτε-
χνική µελέτη; Δεν γνώριζαν ότι υπάρχει αυθαίρετο τµήµα; Δεν
γνώριζαν ότι δεν υπάρχει ενεργειακή µελέτη; Δεν γνώριζαν ότι
δεν υπάρχει οικοδοµική άδεια για το συγκεκριµένο κτήριο; 

Πρόκειται για ένα κτήριο παλαιό, το οποίο είναι διατηρητέο. Η
όλη µελέτη είναι ανακαίνιση και αναπαλαίωση του Δικαστικού
Μεγάρου, το οποίο βρίσκεται σε ένα πολύ κεντρικό σηµείο στην
πόλη της Άρτας. 

Άρα βλέπω µια σειρά παραλήψεων. Βλέπω ότι στον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο δεν βάζετε εσείς την υπογραφή σας από κάτω,
αλλά παραπέµπετε στο έγγραφο της εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟ-
ΔΟΜΕΣ Α.Ε.». Έρχεται η «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ» και γράφουν
ό,τι να είναι. Στο τέλος, ποιο είναι το διά ταύτα; Το διά ταύτα είναι
ότι δεν γίνεται το Δικαστικό Μέγαρο Άρτας. 

Αυτή την υπόθεση εγώ προσωπικά, κύριε Υπουργέ, την κυ-
νηγώ από το 2013. Και στον προηγούµενο Υπουργό Υποδοµών,
τον κ. Χρυσοχοΐδη, και στον προηγούµενο Υπουργό Δικαιοσύνης,
τον κ. Ρουπακιώτη, είχε γίνει ερώτηση. Έχουν δώσει απαντήσεις.
Έχουν φτιαχτεί από τότε οι µελέτες. Άφησα να περάσει ένας
χρόνος για να επανέλθω στο θέµα, από όταν ανέλαβε η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, και από το 2015 ήρθα την άνοιξη του 2016,
αλλά το πρόβληµα συνεχίζεται και δεν µπορεί να συνεχίζεται.

Θέλω να σας επισηµάνω και κάτι ακόµη, το οποίο σας το λέω
µε πολύ καλή διάθεση. Στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
έχετε για φέτος πίστωση 500.000 ευρώ. Θα τη χάσετε την πί-
στωση, κύριε Υπουργέ. Του χρόνου πρέπει ξανά, πάλι από την
αρχή, να την εγγράψετε στον προϋπολογισµό. 

Έδωσα µάχη για να εγγραφεί το συγκεκριµένο έργο το 2014
από την προηγούµενη κυβέρνηση στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Όταν εγγράφεται στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και γράφει «πίστωση για φέτος», µε προϋπολογισµό 1
εκατοµµύριο ευρώ, τα 500.000 ευρώ θα τα χάσετε από ένα άλλο
έργο που θα µπορούσατε εσείς να κάνετε στο Υπουργείο σας.

Παρακαλώ, περιµένω να µου δώσετε συγκεκριµένες απαντή-
σεις. Να γνωρίζετε και εσείς και οι Αρτινοί συµπολίτες µου ότι το
θέµα δεν θα το αφήσουµε στην τύχη του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Στύλιο, να µην το αφήσετε, να συνεχίσετε να κάνετε
αυστηρό έλεγχο, επιτήρηση και κριτική.

Εγώ σας ευχαριστώ για αυτά που είπατε, γιατί µε τον δικό σας
κοµψό τρόπο κάνετε την αυτοκριτική σας, όχι την προσωπική
σας αυτοκριτική, των πεπραγµένων της προηγούµενης κυβέρνη-
σης και όχι µόνο.

Όχι µόνο δεν γνώριζαν ότι δεν υπήρχαν αυτές οι µελέτες –δυ-
στυχώς για όλους µας, για να ξέρουµε, δηλαδή, και πώς λειτουρ-
γούν κάποιες Υπηρεσίες-, όχι µόνο ενηµέρωναν ψευδώς το
Κοινοβούλιο -και σας ενηµερώνω ότι έψαξα να βρω ποιος υπάλ-
ληλος ήταν υπεύθυνος, αλλά έχει συνταξιοδοτηθεί, αν θέλετε,
να σας ενηµερώσω και κατ’ ιδίαν-, αλλά είχαν εθιστεί να υπάρ-
χουν τέτοιες διαδικασίες. 

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω διότι, όταν δεν υπάρχει γεωτεχνική
µελέτη σε µια σεισµογενή περιοχή, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
στην εξέλιξη του έργου θα έρθει ο εργολάβος που θα αναλάβει
τη µελέτη και θα πει: «Είναι ελλιπής η µελέτη, δεν µας καλύπτει,

πρέπει να πάµε σε αναθεώρηση της µελέτης.». Αυτό σηµαίνει
αναθεώρηση τιµών, εργασιών, νέες τιµές. Σηµαίνει και πρόσθετα
χρήµατα, λόγω των καθυστερήσεων και των ατασθαλιών που θα
δηµιουργηθούν.

Αυτό ήταν µια πάγια τακτική στα έργα και σε αυτούς τους φο-
ρείς, δυστυχώς. Εποµένως αυτά τα έργα κόστιζαν πολύ περισ-
σότερο από τον αρχικό προϋπολογισµό και ήταν όλοι χαρούµε-
νοι, και οι υπηρεσιακοί παράγοντες, που δεν έκαναν τη δουλειά
τους όπως έπρεπε, και οι εργολήπτες, που µετά ζητούσαν πολύ
περισσότερα. Μια χαρά!

Βέβαια, και την αποζηµίωση να µην έδινε η Υπηρεσία, προσέ-
τρεχε κάποιος εργολάβος πολύ λογικά σε ένα δικαστήριο και το
κέρδιζε. 

Βλέπω στην Αίθουσα συναδέλφους από αρκετές πτέρυγες
που ψήφισαν πρόσφατα, τον Αύγουστο, τον νέο νόµο για τα δη-
µόσια έργα. Όλες αυτές οι πρακτικές εγκαταλείπονται, γιατί πρέ-
πει να είναι όχι απλά ώριµο το έργο, όχι µόνο να υπάρχουν µε-
λέτες εφαρµογής, οικοδοµική άδεια και όλα τα υπόλοιπα για να
ξεκινήσει, όπως και οι απαλλοτριώσεις που είναι σηµαντικό θέµα,
αλλά θα πρέπει να αποφύγουµε όλες αυτές τις στρεβλώσεις, που
ούτε τη δουλειά µας θα κάναµε ως πολιτεία, αλλά θα καθυστε-
ρούσε πολύ περισσότερο το έργο, εάν πηγαίναµε σε έναν δια-
γωνισµό πρόχειρο µε αυτές τις ελλείψεις, µέχρι την ολοκλήρωσή
του, από το να καθυστερήσουµε λίγο στη µελέτη και να έχουµε
σοβαρές µελέτες, για να γίνει το έργο. 

Κατά τα υπόλοιπα οι δεσµεύσεις που έδωσε ο προηγούµενος
Υπουργός Δικαιοσύνης και ο κ. Τσίρκας -έχει ενδιαφερθεί και η
κ. Γεροβασίλη- ισχύουν, γιατί το έργο προφανώς θα προχωρήσει
και θα ενδιαφερθούµε και εµείς γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς.

Πριν δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας τον κ.
Πολάκη, για να απαντήσει σε δύο ερωτήσεις που του έχουν υπο-
βληθεί, να ανακοινώσω ότι δεν θα συζητηθούν, λόγω κωλύµατος
των αρµοδίων Υπουργών, και θα επαναπροσδιοριστούν για συ-
ζήτηση, οι κάτωθι επίκαιρες ερωτήσεις:

Η δεύτερη µε αριθµό 207/14-11-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αικατερίνης Παπακώστα – Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ολοκλήρωση
της αναβάθµισης των ανώτατων τεχνολογικών εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων (ΑΤΕΙ).

Η όγδοη µε αριθµό 127/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό
Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα προβλή-
µατα της στέγασης των σπουδαστών στο ΤΕΙ Ηπείρου.

Τέλος, η ένατη µε αριθµό 62/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου
- Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
σχετικά µε την «εκτόπιση τριάντα έξι χιλιάδων επτακοσίων εξήντα
εννέα τέκνων Ελλήνων από τους βρεφονηπιακούς σταθµούς»,
δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών
κ. Παναγιώτη Σκουρλέτη, λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Προχωρούµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων και πα-
ρακαλώ να είστε σύντοµοι.

Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη τέταρτη  µε αριθµό 194/11-11-
16 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων
στους εργαζόµενους του Γενικού Νοσοκοµείου Βόλου, που εκ-
κρεµούν από το 2014.

Κύριε Μπουκώρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, καταθέτω τη σηµε-

ρινή επίκαιρη ερώτηση αντιλαµβανόµενος την αγωνία των εργα-
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ζοµένων του Νοσοκοµείου του Βόλου, οι οποίοι βλέπουν να πα-
ρέρχεται το χρονικό διάστηµα των δύο ετών κατά το οποίο και
έχουν το δικαίωµα για δικαστική προσφυγή και δικαστική διεκδί-
κηση δεδουλευµένων. 

Όπως γνωρίζετε, πρόκειται για χρήµατα νυχτερινά και εξαιρέ-
σιµα από το 2014, τα οποία δεν είχαν καταβληθεί, λόγω µειωµέ-
νης χρηµατοδότησης. Βεβαίως, το Υπουργείο σας, µε σχετικό
έγγραφο από 15 Νοεµβρίου του 2015 έχει καταστήσει σαφές,
έχει γνωστοποιήσει προς το σωµατείο των εργαζοµένων του Νο-
σοκοµείου Βόλου, ότι δεν µπορεί να πληρωθούν υπερωριακές
αµοιβές από παρελθόντα έτη. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, νιώθω ότι είµαστε υπεύθυνοι ως πολι-
τεία, όταν πρόκειται για ένα τέτοιο αίτηµα εκατοντάδων εργαζο-
µένων, οι οποίοι διεκδικούν καταβολή δεδουλευµένων χρηµάτων,
τα οποία δεν είναι πάνω από 300 έως 500 ευρώ για τον κάθε ερ-
γαζόµενο. Είναι περίπου 85.000 ευρώ για το νοσηλευτικό και δι-
οικητικό προσωπικό και 150.000 ευρώ συνολικά. Είχαν καταθέσει
το αίτηµα προς το Υπουργείο σας οι εργαζόµενοι να πληρωθούν
από κάποιον κωδικό του 2011, που υπήρχε ένα περίσσευµα πε-
ρίπου 140.000 ευρώ, εάν δεν µε απατάει η µνήµη µου. Νοµίζω
ότι είναι δίκαιο και λογικό το αίτηµα των εργαζοµένων και πρέπει
να βρεθεί κάποια λύση. Πρέπει το Υπουργείο σας να πάρει κά-
ποια πρωτοβουλία νοµοθετικής ρύθµισης, τροπολογίας, είτε µε
πλεονάσµατα είτε µε αποθεµατικά προηγούµενων ετών είτε µε
οποιονδήποτε άλλο τρόπο, ώστε να ικανοποιηθεί αυτό το δίκαιο
αίτηµα των εργαζοµένων, διότι πρόκειται για δεδουλευµένα.

Όπως θα γνωρίζετε, το 2015 τα χρήµατα αυτά πληρώθηκαν
από τον λογαριασµό, από τις οφειλές του ΕΟΠΥΥ, προς τα νο-
σοκοµεία. Το 2016 θα δούµε τι θα γίνει. 

Εκκρεµεί, λοιπόν, το 2014. Είναι χρήµατα τα οποία κινδυ-
νεύουν να χάσουν οι εργαζόµενοι ,αν παρέλθει και ο Δεκέµβριος
του τρέχοντος έτους, του 2016.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Μπουκώρο, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση, γιατί µου δί-
νετε την ευκαιρία να ξεκαθαρίσω κάποια πράγµατα και γενικό-
τερα, διότι αυτή η Κυβέρνηση πραγµατικά έχει αναλάβει να
ανατάξει τη χώρα και να διορθώσει κάποια πράγµατα, τα οποία
πολύ καλά κάνετε και τα βάζετε. Το θέµα είναι ότι τις δικές σας
τις «δανεικαριές» πληρώνουµε και το ότι τότε που ήσασταν πάνω
δεν τις πληρώνατε.

Θα πω συγκεκριµένα. Τον Μάιο του 2015 δόθηκε µια έκτακτη
επιχορήγηση προς τα νοσοκοµεία της χώρας, για να πληρώσουν
εφηµερίες παρελθόντων ετών. Αυτή η χρηµατοδότηση ήταν συ-
νολικά περίπου 37 εκατοµµύρια ευρώ και πληρώθηκαν πραγµα-
τικά εφηµερίες -για γιατρούς µιλάω τώρα- προηγούµενων ετών
σε πλειάδα νοσοκοµείων της χώρας. Υπήρξαν µερικά -λίγα- νο-
σοκοµεία, τα οποία, δυστυχώς, δεν κινήθηκαν, για να πάρουν οι
γιατροί τα χρήµατα που τους οφείλονταν.

Αυτό το ποσό προστέθηκε -τα 37 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία
δόθηκαν σαν έξτρα επιχορήγηση στο κονδύλι των εφηµεριών του
2015- σαν µόνιµο κονδύλι πια για το 2016 και µετά. Πραγµατικά
δίνει τη δυνατότητα να βγουν τα προγράµµατα των εφηµεριών.
Αυτό αφορούσε προηγούµενα έτη από το 2015.

Το 2015, για εφηµερίες αλλά και υπερωρίες προσωπικού, ψη-
φίσαµε µία διάταξη, µε την οποία επιτρέψαµε στα νοσοκοµεία να
χρησιµοποιήσουν χρήµατα από τον ΕΟΠΥΥ, τα οποία εισπράτ-
τουν έναντι κλειστών ενοποιηµένων νοσηλίων, για να µπορέσουν
να αποπληρώσουν την αντίστοιχη δαπάνη, που, µε βάση τον βα-
σικό προϋπολογισµό του κονδυλίου εφηµεριών, υπερωριών,
πρακτικά θα έµενε ένας ή ενάµισης µήνας απλήρωτος, όπως είχε
µείνει και το 2014 και το 2013 και το 2012 και λοιπά. Αυτό έγινε.
Ήταν 13.200.000 ευρώ τα οποία δόθηκαν, µε τα οποία πάλι, στη
συντριπτική πλειοψηφία των νοσοκοµείων, εκτός από ένα-δύο,
τα οποία δεν έστειλαν αίτηµα στον ΕΟΠΥΥ, πληρώθηκαν και
πραγµατικά εξοφλήθηκε το σύνολο των οφειλών του κράτους
απέναντι στους εργαζόµενους των νοσοκοµείων για εφηµερίες
και υπερωρίες του 2015.

Πρόσφατα τελείωσε η συλλογή στοιχείων που ζητήσαµε από
µια σειρά νοσοκοµείων, γιατί όπως είναι το Νοσοκοµείο του
Βόλου, είναι και το Νοσοκοµείο της Μυτιλήνης, είναι και το Νο-
σοκοµείο στα Γιάννενα - όχι το Πανεπιστηµιακό- αλλά  και µια
σειρά από άλλα νοσοκοµεία στη βόρεια Ελλάδα, τα οποία έχουν
υπόλοιπο πληρωµών από το 2014 για υπερωρίες, νυχτερινά και
εξαιρέσιµα, για τα οποία πρακτικά το κονδύλι που είχε δοθεί τότε
δεν έφτανε και τους τα οφείλουµε. Δεν µιλάµε για γιατρούς. Ο
Βόλος είναι µια εξαίρεση για τους γιατρούς, γιατί τότε δεν είχε
κινηθεί. Μπορούσε να τα έχει πάρει αυτά τα χρήµατα, αλλά δεν
τα είχε πάρει.

Για αυτό, λοιπόν, προχωράµε και έχουµε συµπεριλάβει στο νο-
µοσχέδιο για την ψυχική υγεία, το οποίο θα έχει ψηφιστεί µέχρι
τις 15, 20 Δεκεµβρίου, µία διάταξη, ακριβώς για να δώσουµε
λύση σε αυτό το πρόβληµα. Δηλαδή, θα επιτρέψουµε από έσοδα
από τον ΕΟΠΥΥ που έχουν τα νοσοκοµεία -ίσως στην ερώτηση
του κ. Κεγκέρογλου αναφέρω κάποια πράγµατα σε σχέση µε τη
χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων, αυτή τη στιγµή τα νοσοκοµεία
έχουν γεµάτα ταµεία- να µπορέσουν να τα χρησιµοποιήσουν
αυτά, για να πληρώσουν -να νοµιµοποιηθεί, δηλαδή, η δυνατό-
τητά τους- τέτοια οφειλόµενα προηγούµενων ετών, γιατί για κάµ-
ποσα είναι το 2014.

Ένα αντίστοιχο πρόβληµα υπάρχει και µε το ΕΚΑΒ . Υπάρχει
ένας µήνας απλήρωτος υπερωριών για το 2014 και θα συµπερι-
ληφθεί και αυτό εκεί. 

Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα να λυθεί αυτό το θέµα, γιατί
από το 2016 ειδικά και µετά δεν έχουµε τέτοια προβλήµατα. Είναι
η πρώτη χρονιά µετά από πολλά χρόνια που οι εφηµερίες πλη-
ρώνονται στην ώρα τους. Ήδη τα χρήµατα των εφηµεριών και
του τελευταίου τριµήνου είναι καθ’ οδόν για τα νοσοκοµεία.
Μέσα στον Δεκέµβριο θα πληρωθούν και οι εφηµερίες και οι υπε-
ρωρίες προσωπικού για τους µήνες Οκτώβριο και Νοέµβριο και
µέχρι τις 10 Γενάρη θα πληρωθεί και ο Δεκέµβρης, γιατί πρέπει
να έχει εκτελεστεί για να πληρωθεί.

Οπότε νοµίζω ότι σιγά-σιγά κλείνουµε και αυτή την πληγή του
παρελθόντος και µπαίνουµε σε µια άλλη κατάσταση, σε σχέση
µε την πληρωµή των εφηµεριών και των υπερωριών. Γυρνάµε σε
µια κανονικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ κρατάω τη δέ-
σµευσή σας για τη διάταξη στο επόµενο νοµοσχέδιο, ότι µέχρι
15 έως 20 Δεκεµβρίου θα έχει ψηφιστεί η διάταξη που θα επιτρέ-
πει από τους λογαριασµούς του ΕΟΠΥΥ να πληρωθούν και πα-
λιότερα εξαιρέσιµα εργαζοµένων. Αναφερόµουν κυρίως σε
διοικητικό και νοσηλευτικό προσωπικό. Εσείς αναφερθήκατε κυ-
ρίως στις εφηµερίες. Δεν έχει σηµασία.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτά
τα ποσά αφορούν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν έχει σηµασία. Κρατάω τη δέ-
σµευσή σας αυτή. Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρη. Στις 15 έως 20 Δε-
κεµβρίου -Κυριακή κοντή γιορτή, που λέει η παροιµία-, θα το
δούµε.

Από εκεί και πέρα, για τις γενικότερες τοποθετήσεις σας περί
δαπανών για την υγεία, δεν είµαι πρόχειρος αυτή τη στιγµή για
να αντικρούσω τα στοιχεία. Όµως, γενικά για την τακτική της
προηγούµενης και της τωρινής Κυβέρνησης, σχετικά µε την εξό-
φληση οφειλών της πολιτείας προς τρίτους, προς εργαζοµένους,
προς συνταξιούχους κ.λπ., θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ,
να σας πω ότι οι συγκρίσεις είναι καταλυτικές. Η προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Αντώνη Σαµαρά
πήραν τις οφειλές αυτές από 9 δισεκατοµµύρια και σας τις πα-
ρέδωσαν στα 3 δισεκατοµµύρια και εσείς κινδυνεύετε να τις πα-
ραδώσετε στην επόµενη κυβέρνηση από τα 3 δισεκατοµµύρια
και πάλι στα 9 δισεκατοµµύρια.

Για τον συγκεκριµένο τοµέα, για τον δικό σας τοµέα, σας είπα
ότι δεν έχω πρόχειρα τα στοιχεία να σας αντικρούσω. Όµως, για
τη γενικότερη τακτική και ποια κυβέρνηση ήταν περισσότερο ή
λιγότερο καλοπληρωτής, µειώνοντας αυτές τις οφειλές προς τρί-
τους, εργαζοµένους, συνταξιούχους και φορείς, νοµίζω ότι η
σύγκριση είναι καταλυτική υπέρ της προηγούµενης κυβέρνησης.
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Σε κάθε περίπτωση, νοµίζω ότι µε ικανοποίηση οι εργαζόµενοι
του Νοσοκοµείου Βόλου άκουσαν τη δέσµευσή σας, ότι η διά-
ταξη θα περάσει 15 µε 20 Δεκεµβρίου και θα καταβληθούν και
τα οφειλόµενα του 2014, τα οποία δικαιούνται. Άλλωστε, ξέ-
ρουµε ότι το νοσηλευτικό και διοικητικό προσωπικό των νοσοκο-
µείων είναι προσωπικό το οποίο εργάζεται σκληρά και κάτω από
αντίξοες συνθήκες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

ήθελα να δώσω ένα-δυο άλλα στοιχεία. Το Γενικό Νοσοκοµείο
Βόλου, το «Αχιλλοπούλειο», πέρυσι για το 2015 πήρε 436.000
ευρώ προκειµένου να αποπληρώσει στο σύνολό του για το 2015
εφηµερίες και υπερωρίες, που µε βάση τον προγραµµατισµό που
είχε κάνει η δική σας κυβέρνηση στα κονδύλια, θα υπήρχε αυτή
η διαφορά σε σχέση µε τις πληρωµές τους για το 2015.

Τώρα, όσον αφορά την πορεία των αποπληρωµών των ληξι-
προθέσµων και για το ειδικότερο και για το γενικότερο, κύριε
Μπουκώρο, δεν υπάρχει σύγκριση. Δεν υπάρχει σύγκριση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Συµφωνώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ακρι-

βώς, δεν υπάρχει σύγκριση, διότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι
µε τη δόση του 2013, δώσατε κάποιες εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ στο ΙΚΑ για να αποπληρώσει παλιές οφειλές και δεν τις
αποπλήρωσε. Τώρα θα τις πληρώσουµε. Τώρα πληρώνονται.

Μέχρι στιγµής, από το 1.121.000.000 ευρώ που είναι η αθροι-
στική χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων από την πρώτη και δεύ-
τερη δόση -η δόση που πήραµε µετά το κλείσιµο της πρώτη
αξιολόγησης- έχουν δοθεί στους προµηθευτές τα 850.000.000
ευρώ από τα νοσοκοµεία µόνο. Από τα 960.000.000 της συνολι-
κής χρηµατοδότησης του ΕΟΠΥΥ, προκειµένου να αποπληρώσει
παλαιότερες οφειλές και του 2012-2015, αλλά και πριν το 2012,
των λοιπών ταµείων, έχουν απορροφηθεί σχεδόν 400.000.000
ευρώ, γιατί στον ΕΟΠΥΥ δίνονται πιο αργά. Στα νοσοκοµεία δό-
θηκαν σε δύο µεγάλες δόσεις, µία πεντακόσια εβδοµήντα, µία
µικρότερη πενήντα και µία άλλη τετρακόσια πενήντα. Στον
ΕΟΠΥΥ δίνονται πιο τµηµατικά µε βάση τη δυνατότητα που έχει
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Όλες οι ληξιπρόθεσµες οφειλές, οι οποίες υπήρχαν και είχαν
καταγραφεί µέχρι τον Απρίλιο του 2016, αποπληρώνονται τώρα,
κύριε Μπουκώρο. Στον χώρο της υγείας βγαίνει καθαρός. Και να
ξέρετε και κάτι άλλο: Έτσι όπως έχει πάει η χρηµατοδότηση
φέτος και από τα ασφαλιστικά ταµεία προς τον ΕΟΠΥΥ, πάρα
πολλά νοσοκοµεία της χώρας θα κλείσουν χωρίς να δηµιουργή-
σουν ληξιπρόθεσµα. Αυτό θα γίνει πρώτη φορά στα χρονικά του
δηµόσιου συστήµατος υγείας. Πρώτη φορά στα χρονικά! Διότι
δεν είναι µόνο η οµαλή εκτέλεση της προβλεφθείσας κρατικής
χρηµατοδότησης προς τα νοσοκοµεία, είναι και η πολύ µεγάλη
εκταµίευση πόρων από τον ΕΟΠΠΥ προς τα νοσοκοµεία, η οποία
τους δίνει τη δυνατότητα και µέχρι τις 31 Οκτωβρίου, που είναι
νοµιµοποιηµένες οι δαπάνες, να µπορέσουν αυτές να τις απο-
πληρώσουν και ουσιαστικά να κλείσει η χρονιά χωρίς δηµιουργία
νέων ληξιπροθέσµων.

Κάνουµε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια για να γίνει αυτό και
νοµίζω ότι από το 2017 θα είναι µια άλλη µέρα για το σύστηµα
υγείας, όταν µπαίνεις, δηλαδή, µε πρακτικά ισοσκελισµένους
προϋπολογισµούς, δαπάνες και πληρωµές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη έκτη µε αριθµό 148/31-10-2016

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ολοκλή-
ρωση των διαδικασιών για την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
στα νοσοκοµεία της χώρας.

Επειδή το βλέπω πολύ γενικό, «…στα νοσοκοµεία της χώρας»,
παρακαλώ πολύ να είστε ακριβής στον χρόνο σας, γιατί έχω να
διαβάσω κάποιες ερωτήσεις οι οποίες δεν θα απαντηθούν.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αναφερόµαστε στη στελέχωση των νοσοκοµείων της χώρας.

Κάθε νοσοκοµείο της χώρας αξίζει να είναι στελεχωµένο, διότι
παρέχει υπηρεσίες υγείας στους συµπολίτες µας που πληρώ-
νουν και ασφαλιστικές εισφορές υπέρ υγείας και φόρους για τη
λειτουργία του συστήµατος. 

Έφυγε ο συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά ήθελα να
του υπενθυµίσω -γιατί αναφέρθηκε για το τι παρέλαβε το 2012 η
κυβέρνηση συνεργασίας-, ότι το 2004-2009 η φαρµακευτική δα-
πάνη από 2,8 δισεκατοµµύρια ανήλθε σε 6 δισεκατοµµύρια και
το 2009 τα νοσοκοµεία είχαν 9,5 δισεκατοµµύρια χρέη. 

Εάν δούµε µέσα στην κρίση την προσπάθεια για να αντιµετω-
πιστούν τα προβλήµατα, να γίνει νοικοκύρεµα, ήταν πράγµατι
αξιοσηµείωτη. Όµως, αυτό δεν απαλλάσσει τις ευθύνες της Νέας
Δηµοκρατίας για την κατάσταση και το αδιέξοδο που είχε φέρει
την υγεία τα προηγούµενα χρόνια. 

Όµως και σήµερα, δυο χρόνια µετά την ανάληψη της διακυ-
βέρνησης από τους ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η κατάσταση στην υγεία και
ιδιαίτερα στα νοσοκοµεία έχει χειροτερεύσει κατά πολύ. Δυστυ-
χώς έχει χειροτερεύσει κατά πολύ. Οι αριθµοί είναι αδυσώπητοι.
Μόνο µια σύγκριση µε το προσωπικό, όπου σήµερα υπηρετούν
περίπου επτάµισι χιλιάδες λιγότεροι, σε όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας, σε όλο το σύστηµα υγείας από ό,τι υπηρετούσαν τον Γε-
νάρη του 2015, µας δείχνει τι ακριβώς συµβαίνει. 

Οι όποιες προσπάθειες της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, για τις
οποίες υποθέτω ότι θα µας µιλήσει ο κύριος Υπουργός, υπολεί-
πονται κατά πολύ όχι αυτών που απαιτούνται για να βελτιωθεί η
κατάσταση, αλλά αυτών που απαιτούνται για να µην χειροτερεύ-
σει περαιτέρω η κατάσταση.

Πριν από έναν χρόνο ο Υπουργός Υγείας υποσχέθηκε ότι θα
προχωρήσουν γρήγορα οι προσλήψεις για εννιακόσια άτοµα, νο-
σηλευτικό και λοιπό προσωπικό. Σήµερα, µόνο πεντακόσιοι από
αυτούς τοποθετούνται. Στις 2 Απριλίου του 2015 ο κ. Τσίπρας
κάτω από το Υπουργείο Υγείας υποσχέθηκε ότι θα προωθηθούν
οι πέντε χιλιάδες προσλήψεις που είχαν ήδη δροµολογηθεί, προ-
κειµένου να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα, µερικώς τουλάχι-
στον, στα νοσοκοµεία. 

Μέχρι σήµερα, δεν υπήρξε καµµία πρόσληψη από αυτές τις
τεσσεράµισι χιλιάδες προσλήψεις. Τι έγιναν; Μετατράπηκαν σε
τέσσερις χιλιάδες από κοινωφελή εργασία, όπως ειπώθηκε στη
συνέχεια; Ούτε γι’ αυτές, όµως, είδαµε κάποια εξέλιξη. 

Προχωρήσατε σε προσλήψεις επικουρικού προσωπικού -και
καλά κάνατε γιατί ήταν άµεσα τα προβλήµατα-, αλλά αυτές δεν
καλύπτουν ούτε το 15% των αναγκών. Στο «Βενιζέλειο» Νοσοκο-
µείο έγιναν εννέα προσλήψεις, αντί πενήντα που είχαν ανάγκη
και υποσχέθηκε η ΥΠΕ, στο ΠΑΓΝΗ επτά αντί σαράντα, στο νο-
σοκοµείο Ρεθύµνου τρεις.

Όπως καταλαβαίνετε µε αυτούς τους ρυθµούς, δεν µπορεί να
καλυφθεί ούτε το 10% των αναγκών, οι οποίες αυξάνονται λόγω
και των συνταξιοδοτήσεων. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, η οποία αύξησε τις εισφορές στο 6%
για το σύνολο των συντάξεων, κύριων και επικουρικών, πρέπει
να µας πει αν τα χρήµατα αυτά πιάνουν τόπο, δηλαδή, αν πηγαί-
νουν στην υγεία ή αν πληρώνονται άλλες υποχρεώσεις -συντά-
ξεις ή άλλες δαπάνες- των ασφαλιστικών ταµείων. Επίσης, αν
πηγαίνουν στην υγεία, δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν ορι-
σµένα από τα προβλήµατα των νοσοκοµείων, πέρα από τα χρω-
στούµενα στα οποία αναφερθήκατε πριν, µε αυτά τα χρήµατα;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): O κ. Πο-

λάκης έχει τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Κεγκέρογλου, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση, γιατί µου δί-
νετε πάλι µια ευκαιρία να ξεκαθαρίσω µερικά πράγµατα. 

Επειδή η σεναριολογία της καταστροφής καλά κρατεί και η
ΠΟΕΔΗΝ έχει αναλάβει εργολαβία αυτόν τον ρόλο µε τη βοήθεια
και ορισµένων από την Αντιπολίτευση, πάρτε µολύβι και χαρτί και
σηµειώνετε: Από τον Οκτώβρη του 2015 µέχρι σήµερα έχουν
αναλάβει υπηρεσία στα νοσοκοµεία, στα ΠΕΔΥ, στα κέντρα
υγείας και στις δοµές του συστήµατος υγείας οι κάτωθι. Σηµει-
ώνετε και κάντε την πρόσθεση. Μιλάω για νέο προσωπικό: Χίλιοι
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διακόσιοι επικουρικοί γιατροί, διακόσιοι είκοσι µόνιµοι γιατροί
από παλαιές προκηρύξεις που υπήρχαν οι πιστώσεις, τις είχατε
παγώσει και δεν τους προσλαµβάνατε. Τετρακόσιους διορίσαµε,
διακόσιοι είκοσι έχουν αναλάβει µέχρι στιγµής και ξαναδιορίζον-
ται οι επόµενοι. Χίλιοι διακόσιοι, λοιπόν, και διακόσιοι είκοσι. Εκα-
τόν ογδόντα επτά άτοµα προσωπικό στο ΕΚΑΒ. Εκατόν σαράντα
πέντε άτοµα από το ΚΕΕΛΠΝΟ στο ανατολικό Αιγαίο, νοσηλευ-
τικό προσωπικό του ΕΚΑΒ και κάποιοι γιατροί για τις ανάγκες
τους προσφυγικού που ήδη έχει δοθεί παράταση στην υπηρεσία
αυτών. Από τους εννιακόσιους οκτώ µόνιµους που προκηρύχθη-
καν, αυτή τη στιγµή που µιλάµε –γιατί σας έχουν πληροφορήσει
λάθος, αν κρίνω από το νούµερο που άκουσα- έχουν αναλάβει
υπηρεσία οι επτακόσιοι ογδόντα. Δεν έχει βγει µόνο το ΦΕΚ. Από
τα πεντακόσια ογδόντα πέντε άτοµα επικουρικό προσωπικό που
προκηρύξαµε τον Μάιο και έκαναν διαδικασία οι υγειονοµικές πε-
ριφέρειες, έχουν αναλάβει υπηρεσία γύρω στους τριακόσιους.
Είναι ανάµεσα στα διακόσια ενενήντα και στα τριακόσια άτοµα.
Δεν έχω το ακριβές νούµερο. 

Επίσης, από τον διαγωνισµό του ΚΕΕΛΠΝΟ για τις ΜΕΘ έχουν
αναλάβει υπηρεσία διακόσιες δεκαπέντε νοσηλεύτριες και
εξήντα δύο γιατροί. Όλο αυτό αθροιστικά από τον Οκτώβριο του
2015 µέχρι σήµερα µάς κάνει τρεις χιλιάδες εκατόν εξήντα πέντε
άτοµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τα υπόλοιπα στοιχεία, ότι
έχουν φύγει, ότι έχουν κάνει, ότι έχουν δείξει, εγώ δεν τα έχω,
κύριε Κεγκέρογλου.

Επίσης, εκτός απ’ αυτά, είναι σε διαδικασία να προσληφθούν
οι υπόλοιποι εκατόν είκοσι από τους εννιακόσιους οκτώ και οι
υπόλοιποι διακόσιοι πενήντα από τους πεντακόσιους ογδόντα
πέντε που ήταν από το επικουρικό προσωπικό. 

Επίσης, βγήκαν τα αποτελέσµατα από τους κυλιόµενους πίνα-
κες, από την επόµενη προκήρυξη των χιλίων πεντακοσίων τριά-
ντα οκτώ, τα εξακόσια ενενήντα άτοµα. Από τον κυλιόµενο πί-
νακα της 4Κ και 5Κ βγήκαν τα αποτελέσµατα και έρχεται η κατα-
νοµή από το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης για να
σταλεί στα νοσοκοµεία. Οι υπόλοιποι οκτακόσιοι σε νέα προκή-
ρυξη.

Επίσης, έχουν προκηρυχθεί θέσεις για επτακόσιους εξήντα µό-
νιµους γιατρούς για πρώτη φορά µετά από οκτώ-εννιά χρόνια,
που δεν διοριζόταν µόνιµος γιατρός στο σύστηµα και είναι σε
διαδικασία κρίσης σε όλες τις υγειονοµικές περιφέρειες. Οι πρώ-
τες πενήντα κρίσεις απ’ αυτές έφτασαν ήδη στο Υπουργείο
Υγείας και προχωράµε για τον διορισµό τους. Υπάρχουν άλλες
δύο πράξεις Υπουργικού Συµβουλίου µε χίλια διακόσια άτοµα
προσωπικό που τα οκτακόσια είναι νοσηλευτικό για τα νοσοκο-
µεία Αθήνας και Πειραιά και οι υπόλοιποι τετρακόσιοι λοιπό προ-
σωπικό για την υπόλοιπη Ελλάδα και δύο χιλιάδες µόνιµοι
γιατροί, για τους οποίους οι θέσεις θα προκηρυχθούν µέσα στο
2017. 

Είναι σοβαρότατη η προσπάθεια ενίσχυσης του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας. Τουλάχιστον τα τελευταία επτά-οκτώ χρόνια
τέτοια ενίσχυση δεν έχει ξαναγίνει, γι’ αυτό και έχει ισορροπήσει
το σύστηµα, κύριε Κεγκέρογλου, σε σχέση µε το πώς ήταν έναν
χρόνο πριν. 

Στην δευτερολογία µου θα απαντήσω πιο συγκεκριµένα επί
των οικονοµικών. Πάντως η πραγµατική εικόνα η οποία υπάρχει,
όχι αυτή που προβάλλουν τα διάφορα ΜΜΕ και γράφουν κάποιες
εφηµερίδες τύπου «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», είναι αυτή που σας είπα
προηγουµένως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-
χαριστούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Αλεξανδρούπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πρώτον, είναι µέρα κοινοβουλευτικού ελέγχου και δεύτερον
είναι η τελευταία ερώτηση, γιατί έχουµε ξεκινήσει από τις 18.00’.
Έτσι µπορείτε να δείτε περισσότερο και την Αίθουσα και να πά-

ρετε µια γεύση της Ελληνικής Βουλής. 
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο ακριβώς για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώσατε αυτά τα οποία σας είπα: µόνο

επικουρικοί και µόνο µερικές προσλήψεις από αυτές τις επιµέ-
ρους που είχαν µείνει από το παρελθόν. Είπα βεβαίως ότι οι
όποιες προσπάθειες θα επικαλεστείτε υπολείπονται όχι των
αναγκών προκειµένου να βελτιωθεί η κατάσταση, αλλά και αυτών
που χρειάζονται για να µην χειροτερεύει συνεχώς η κατάσταση. 

Δεν πήρατε στα σοβαρά -και αυτό είναι εις βάρος των αποφά-
σεών σας για  την αντιµετώπιση των προβληµάτων και τη βελ-
τίωση της κατάστασης στα νοσοκοµεία- ότι καθηµερινά υπάρ-
χουν και συνταξιοδοτήσεις. Σας είπα ότι αθροιστικά, βάζοντας
τον αριθµό των µονίµων –χωρίς τους επικουρικούς- και λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τις αποχωρήσεις, δυστυχώς έχουµε κατά πολλές
χιλιάδες λιγότερο προσωπικό στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είτε
το θέλουµε είτε όχι. Υπάρχουν και συνταξιοδοτήσεις, εάν τις
έχετε ξεχάσει. 

Δεν καλύπτουν οι προσλήψεις µε τον ρυθµό που πάµε ως πο-
λιτεία ούτε καν τις συνταξιοδοτήσεις. Η προκήρυξη των τεσσά-
ρων, τεσσερισήµισι ή πέντε χιλιάδων –δεν ξέρω ποια ακριβώς
ήταν η υπόσχεση και η δέσµευση του Πρωθυπουργού για µόνι-
µες προσλήψεις- πρέπει να δροµολογηθεί. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δρο-
µολογείται. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν µπορεί αυτό να πάει στις κα-
λένδες και σας εξηγώ και τον λόγο. Ήδη έχουµε πάρα πολλές
χιλιάδες προσωπικού, που έχει ώριµα συνταξιοδοτικά δικαιώ-
µατα και ανά πάσα στιγµή µπορεί να προχωρήσει στην αίτηση
συνταξιοδότησης. Άρα πρέπει να ληφθεί και αυτό υπ’όψιν. 

Έρχοµαι σε ένα συγκεκριµένο θέµα, στις ΜΕΘ, για τις οποίες
δεν είπατε τίποτα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είπα
αλλά δεν το ακούσατε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεσµευτήκατε πέρυσι ότι θα αν-
τιµετωπίζατε το πρόβληµα των κλειστών κρεβατιών ΜΕΘ, που
είναι περίπου διακόσια κρεβάτια. Δεσµευτήκατε ότι εκατόν είκοσι
κρεβάτια θα λειτουργήσουν µε την προκήρυξη που θα γίνει από
το ΚΕΕΛΠΝΟ. Πώς θα λειτουργήσουν µε αυτά τα οποία έγιναν,
µε τις διαφωνίες µε το ΚΕΕΛΠΝΟ και τη διοίκησή του, όταν από
τις πεντακόσιες θέσεις που προκηρύχθηκαν, τοποθετήθηκαν ή
τοποθετούνται αυτό το διάστηµα περίπου διακόσιοι εξήντα,
όπως είπατε και εσείς, εξήντα ιατροί και διακόσιοι περίπου νο-
σηλευτές και νοσηλεύτριες; Με αυτόν τον τρόπο, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν και αυτούς που αποχωρούν, θα είµαστε ευτυχείς εάν θα
λειτουργούν είκοσι κρεβάτια επιπλέον από αυτά τα οποία αθροι-
στικά είχαµε το προηγούµενο διάστηµα. 

Αλλά δεν φτάνει αυτό. Ενώ στην προκήρυξη είχατε βάλει ως
προϋπόθεση να έχουν προϋπηρεσία τουλάχιστον δύο ετών οι
γιατροί οι οποίοι θα κάνουν αίτηση, στη συνέχεια στις αµοιβές
δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν την προϋπηρεσία και παίρνουν επτάµισι
ή οκτώ κατοστάρικα οι εντατικολόγοι γιατροί. Με αυτή την κατά-
σταση προφανώς και δεν θα έρχονται να εργαστούν µέσω της
συγκεκριµένης προκήρυξης και προφανώς θα έχουµε και απο-
χωρήσεις, εάν δεν διορθώσετε αυτή την αταξία, η οποία συµβαί-
νει. Είναι εντελώς λάθος αυτό το οποίο κάνετε. Δεν µπορούν οι
εντατικολόγοι γιατροί να αµείβονται µε αυτά τα ποσά. 

Όταν λέτε ότι τα πράγµατα έχουν βελτιωθεί, δεν έχετε ακού-
σει, οι ΥΠΕ ή οι διοικήσεις δεν θα σας έχουν ενηµερώσει ότι
υπάρχουν, εκτός από τις κλειστές ΜΕΘ, ακτινοθεραπευτικά µη-
χανήµατα –αξονικοί τοµογράφοι, εργαστήρια- τα οποία τίθενται
εκτός λειτουργίας, ότι δεν γίνονται χειρουργεία γιατί δεν υπάρ-
χουν οι ΜΕΘ για τη µετεγχειρητική αγωγή; Για όλα αυτά δεν σας
ενηµερώνουν; 

Είπατε ότι έχουν γεµάτα ταµεία τα νοσοκοµεία προηγουµένως
απαντώντας στον συνάδελφο. Δεν έχουν και προβλήµατα από
αυτά που σας αναφέρω, είναι δηµοσιογραφικές πληροφορίες,
άρα είναι ευθύνη των διοικήσεων πλέον. Εγώ θεωρώ ότι αυτό δεν
είναι αληθινό. 

Τα ραντεβού, ιδιαίτερα για ορισµένες κλινικές, κάνουν πάρα
πολλούς µήνες να κλειστούν. Τα κέντρα υγείας σε πολλές περι-
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πτώσεις λειτουργούν χάριν των εράνων και των χρηµάτων που
κατατίθενται υπέρ της µνήµης εκλιπόντων. Τουλάχιστον στην
Κρήτη το τηρούµε αυτό. Βλέπω ότι δεν υπάρχει παραδοχή µιας
κατάστασης. Πώς θα αντιµετωπιστεί; 

Πρέπει να υπάρξει παραδοχή της κατάστασης και να υπάρ-
ξουν και οι αντίστοιχες αποφάσεις που θα τις αντιµετωπίσετε. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Κεγκέρογλου, συνεχίζετε το ίδιο παραµύθι και δυστυχώς η πραγ-
µατικότητα δεν ταιριάζει µε το παραµύθι σας. Εγώ δεν απαντώ
µε αέρα κοπανιστό ή µε τα δελτία Τύπου που βγάζουν διάφοροι,
γιατί έχουν βρεθεί στην απ’ έξω του πελατειακού κράτους αυτή
την περίοδο. 

Αριθµός κλινών ΜΕΘ σε λειτουργία αυτή τη στιγµή στο δηµό-
σιο σύστηµα υγείας: πεντακόσιες πενήντα τέσσερις. Αριθµός κλι-
νών ΜΕΘ σε λειτουργεία πέρυσι: τετρακόσιες τριάντα οκτώ. Όλα
τα υπόλοιπα είναι «ψιλός ταραµάς».

Δεύτερον. Στο κοµµάτι που είπατε για τους γιατρούς του
ΚΕΕΛΠΝΟ, όντως υπάρχει πρόβληµα σε σχέση µε τις αµοιβές,
διότι ο διοικητικός µηχανισµός του ΚΕΕΛΠΝΟ –και το λέω έτσι-
κάνει έναν απερίγραπτο πόλεµο στη νέα διοίκηση. Όµως αυτό
το πράγµα σιγά-σιγά θα ξεβρωµίσει και θα αποκατασταθεί αυτή
η αδικία. 

Επίσης, ξέχασα να σας πω, κύριε Κεγκέρογλου, προηγουµέ-
νως ότι δεν είναι τρεις χιλιάδες εκατόν πενήντα. Είναι παραπάνω.
Υπάρχουν και οι εννιακόσιες πενήντα τέσσερις θέσεις από τον
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ το 1998 που ενισχύουν µε προσωπικό τα
νοσοκοµεία και που απ’ αυτούς έχουν προσληφθεί πάνω από δια-
κόσιοι µέχρι στιγµής στα νοσοκοµεία και τις υγειονοµικές περι-
φέρειες. 

Να πω µια άλλη κουβέντα. Πάντα συνταξιοδοτείτο κόσµος από
το σύστηµα. Μην κουνάτε και υπερδιογκώνετε το θέµα της συν-
ταξιοδότησης. Δεν µπορεί να αποχωρεί σε έναν χρόνο –αυτό που
µου λέτε µε τις εφτά χιλιάδες- το 10% και το 15% των υπηρε-
τούντων. Δεν υπάρχει αυτό. Αυτή τη στιγµή, µε βάση και τους τε-
λευταίους, όπως είπα, είναι πάνω από τρεις χιλιάδες τριακόσιες
οι προσλήψεις που έχουµε κάνει. Όλων των λογιών. Μόνιµες
προσλήψεις απ’ αυτές είναι χίλιες. 

Πόσες είχατε κάµει, κύριε Κεγκέρογλου, όταν συγκυβερνού-
σατε µε τον Σαµαρά; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δυόµισι χιλιάδες το 2011.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Κεγκέρογλου, λέτε ψέµατα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λέω ψέµατα ή λέτε ψέµατα

εσείς; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Λέτε

ψέµατα ανερυθρίαστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµείς

δεν µπορούµε να αποφανθούµε ποιος λέει ψέµατα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το 9Κ ολοκληρώθηκε το 2011. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μη

φωνάζετε. Η τελευταία µαζική προκήρυξη προσωπικού ήταν το
2009. Αυτό µε το 2011 µάλλον το ονειρευτήκατε. 

Δεύτερον. Όταν κρατάγατε το φανάρι του Άδωνι και απέλυε
δυόµισι χιλιάδες από την πρωτοβάθµια, αυτό ήταν ενίσχυση του
δηµόσιου συστήµατος; 

Ξέρετε κάτι, κύριε Κεγκέρογλου; Φαντάζει πολύ προκλητικό
µετά απ’ αυτά που έχουµε τραβήξει αυτόν τον ενάµιση χρόνο.
Εγώ σας παραθέτω στοιχεία. Εσείς µου παραθέτετε δηµοσιεύ-
µατα της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Αυτά που σας παρέθεσα
εγώ είναι στοιχεία. Και σας προκαλώ να τα ελέγξετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εφτάµισι χιλιάδες µείον. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτή

είναι η πραγµατικότητα. Ακούστε. Θα εκνευριστείτε κι άλλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ. Δεν θα τελειώσουµε έτσι. Σας πα-
ρακαλώ.  

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Για
πρώτη φορά µετά από τόσα χρόνια µπαίνει κόσµος στο σύστηµα

υγείας, ενώ πριν µόνο διώχνατε. Για πρώτη φορά, ακόµα και µε
αυτή την αξιολόγηση, τη δεύτερη, που λέγατε πως θα έρθει η
καταστροφή του Δράµαλη, εξασφαλίστηκαν άλλα 300 εκατοµ-
µύρια για την υγεία και την παιδεία. Και θα ενισχυθεί κι άλλο το
σύστηµα. Και µας κουνάτε το δάχτυλο. 

Τώρα θυµηθήκατε ότι έγινε καταστροφή. Εσείς την κάνατε την
καταστροφή. Εσείς κι ο φίλος σας ο Σαµαράς, που πέντε χρόνια
διαλύσατε ό,τι υπήρχε. Κι αυτή τη στιγµή πήραµε συντρίµµια και
το στήνουµε στα πόδια του, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σωπάστε…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτή είναι. 
Γι’ αυτό, κόψτε τις πολλές εφηµερίδες που διαβάζετε. Κόψτε

την πολλή ενηµέρωση από την ΠΟΕΔΗΝ, η οποία από το πρωί
ως το βράδυ λέει «καταστροφή, καταστροφή, καταστροφή»,
γιατί δεν µπορεί πια να κάνει αυτό που κάνατε παρέα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας «τσούζει» η ΠΟΕΔΗΝ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δη-

λαδή: «Έλα εδώ εσύ παιδί µου. Πού δουλεύεις; Είναι βαρύ το
κλίµα; Να σε πάµε σε κανένα ελαφρύ για να πάρουµε κανένα ψη-
φαλάκι». Ή να βάζουµε προϊσταµένους. Δεν µπορεί πια να τα
κάνει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αυτή τη δουλειά την κάνεις εσύ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

µπορεί πια να τα κάνει και την έχει πιάσει µεγάλος καηµός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.  
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εσείς

τα λέτε καταστροφή κι εµείς θα φτιάχνουµε. Κι ο λαός θα κρίνει,
κύριε Κεγκέρογλου. Εδώ θα είµαστε όλοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο λαός θα κρίνει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς

ευχαριστούµε. 
Ολοκληρώνω, διαβάζοντας τις επίκαιρες ερωτήσεις που δεν

θα συζητηθούν:
Η τρίτη µε αριθµό 195/11-11-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την άρση των εµποδίων για
την αξιοποίηση του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού. 

Επίσης η έκτη µε αριθµό 182/7-11-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τη διαχείριση των κόκκινων δανείων της πρώην ΑΤΕ, κατά
άδικο τρόπο για τους οφειλέτες της.

Η τέταρτη µε αριθµό 221/15-11-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τους Υπουργούς Ψηφια-
κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην καταβολή δεδουλευµέ-
νων σε πρώην συµβασιούχους της ΕΡΤ.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Υπουργού
Τουρισµού, κ. Έλενας Κουντουρά, εξαιτίας ανειληµµένων υπο-
χρεώσεων, η πρώτη µε αριθµό 213/15-11-2016 επίκαιρη ερώτηση
του δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου
προς την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε την ολοκλήρωση του
έργου της µαρίνας Μεσολογγίου.

Επίσης, λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονο-
µικών, κ. Γεωργίου Χουλιαράκη, εξαιτίας ανειληµµένων υποχρε-
ώσεων, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 208/14-11-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την απονοµή µισθολογικών προαγωγών-
διαβαθµίσεων στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σω-
µάτων Ασφαλείας.

Τέλος, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή, εξαιτίας ανειληµµέ-
νων υποχρεώσεων, δεν θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό 173/
3-11-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή A’
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Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την έγ-
κριση του µεσοπρόθεσµου επιχειρηµατικού σχεδίου για τον Ορ-
γανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης (ΟΛΘ).

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.42’ λύεται η συνεδρίαση για
την Τετάρτη 23 Νοεµβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 21 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1945

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


